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روزنامه صبح ایران

در نظر دارد: پروژه خدمات پشتیبانی )خدمات عمومی، باغبانی 
و ...( )C( را از طریق مناقصه عمومی )یك مرحله ای( و پس از 

ارزیابی ساده به مناقصه گران واجد شرایط واگذار نماید:
الف- شرح مختصر کار:

1( خدمات عمومی
2( خدمات باغبانی

3( خدمات تعمیراتی، تخصصی
4( خدمات دفتری، ماشین نویسی و حسابداری 

ب- محل اجرا: استان قم می باشد.
ج- شرایط پیمانکاران متقاضی:

1( توانایی انجام کار در مدت 365 روز تقویمی
2( تأیید صلاحیت متقاضی از سوی سازمان کار و امور اجتماعی 
3( توانایی ارایه ضمانتنامه بانکی یا وجه نقد )واریزی به حساب 
شماره 2174633403005 سیبا( به مبلغ 1/682/000/000 ریال به 

عنوان سپرده شرکت در مناقصه همراه اسناد تحویلی 
اجرای  جهت  بانکی  ضمانتنامه های  انواع  ارایه  توانایی   )4

تعهدات قراردادی 
د- مهلت اعلام آمادگی و دریافت اسناد مناقصه و ارزیابی ساده 

تا تاریخ 1397/05/29 می باشد.
 ـ- مهلت عودت اسناد ارزیابی ساده و پاکت های مناقصه تا  ه

پایان وقت اداری مورخ 1397/06/11 می باشد.

و- زمان گشایش پاکت ها ساعت 10:00 روز دوشنبه مورخ 
1397/06/19 می باشد.

مناقصه گران می توانند جهت خرید اسناد مناقصه )به مبلغ 
400/000 ریال )با لحاظ مالیات بر ارزش افزوده( به آدرس قم, بین 
میدان امام خمینی و میدان شهید زین الدین کوچه شماره 18 

شرکت گاز استان قم، امور پیمانها مراجعه نمایند. 
در ضمن این آگهی از طریق نشانی سایت شرکت گاز استان قم 
به آدرس:  www.nigc-qom.ir یا سایت پایگاه ملی اطلاع رسانی 

مناقصات به آدرس www.spac.ir قابل دریافت است.  
نکات قابل توجه : 

1( ارایه مدارک فوق الذکر هیچگونه حقی را جهت متقاضیان 
ایجاد نخواهد کرد.

2( شرکت گاز استان قم در قبول یا رد کلیه پیشنهادها مختار 
بوده و اعتراضی پذیرفته نخواهد شد.

3( به پیشنهادهای مشروط و مبهم و پیشنهادهایی که بعد 
از مدت مقرر در آگهی برسد مطلقاً ترتیب اثر داده نخواهد 

شد.
4( در صورت نیاز به اطلاعات بیشتر متقاضیان می توانند با 
شماره تلفکس امور پیمانهای شرکت گاز استان قم 36620004-

025 تماس حاصل فرمایند.
5( این پیمان پیش پرداخت ندارد. 

شركت گاز استان قم

روابط عمومی شركت گاز استان قم 

»آگهی فراخوان مناقصه عمومی«) نوبت اول(

وزیر کشور: 

دشمن درصدد تبدیل نارضایتی به ناامنی است 

آذری جهرمی؛ 

چینی اقتصاد آمریکا ترک برداشته است 

شماره مناقصه: 97-11
شماره مجوز: 
1397.2333

دو نرخی شدن بنزین منتفی شد 

رحمت اله بیگدلی فعال سیاسی اصلاح طلب:

روحانی  از فرصت سوال مجلس 
برای روشنگری استفاده کند 

پشت پرده حزب علی لاریجانی چیست؟

اما و اگرهای 
یک حزب بی نام 

یک فعال سیاسی اصلاح طلب از چگونگی مواجهه 
رئیس جمهوری با سوالات مجلس سخن گفت و تصریح 
کرد هر چند عده  ای به دنبال مشکل   تراشی برای دولتند 

اما روحانی باید به نفع دولت و ملت در مجلس روشنگری 
کند. حجت  الاسلام والمسلمین »رحمت اله بیگدلی«، 

عضو شورای مرکزی حزب  »اعتماد ملی« ...

تنها  چند روز پس از آخرین بار که کاظم جلالی رییس مرکز پژوهش های مجلس، هر گونه فعالیت های حزبی خود، 
علی لاریجانی و دیگر نزدیکان رییس مجلس را تکذیب کرد، بهروز نعمتی نماینده اصولگرای تهران، بار دیگر از ادامه 

فعالیت های این گروه از سیاسیون خبر داده و گفته که جلساتی با لاریجانی و جلالی در این خصوص داشته است...
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مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی وگردشگری استان قم از عدم همکاری برخی از 
سازمان ها با این اداره کل گلایه کرد وگفت: برای توسعه و رونق گردشگری باید فرا سازمانی 
فکر کرد، متاسفانه قم بجای استقبال از سرمایه گذار به شهر سرمایه گریز تبدیل شده است.
حمید یزدانی در دیدار با علی لاریجانی رییس مجلس شورای اسلامی اظهارداشت : با همکاری 
نهادها و سازمان های پژوهشی مطالعات جامع میراث فرهنگی قم شروع می شود.حمید 
یزدانی افزود: برای اینکه بتوانیم به سؤالات باستان شناسی جواب علمی بدهیم باید در این 
زمینه مطالعات علمی و پژوهشی انجام دهیم تا بتوانیم تاریخ قم را به جایگاه اصلی خود بر 
گردانیم.وی آموزش در همه سطوح گردشگری را لازم دانست و تصریح کرد: از نظر آموزش 

عقب هستیم و اگر بتوانیم فعالان این صنعت را زیر چتر آموزش قرار دهیم ...

مدیرکل تعزیرات حکومتی استان با اشاره به کشف 10 انبار در شهر قم که کالا در آن 
لوازم یدکی  و  لواز تحدید  برنج،  لواز خانگی، چای،  بود، گفت: 800 تن کاغذ،  احتکارشده 
موتورسیکلت از جمله انبارهای کشف شده بود که تعداد دیگری انبار برای بازدید و نظارت در 
دستور کار است.مهدی ریاضی در جلسه کارگروه تنظیم بازار استان قم که ظهر چهارشنبه با 
حضور رئیس مجلس شورای اسلامی در تالار امام جواد )ع( استانداری قم برگزار شد، با اشاره 
به مشکلاتی که در نظام توزیع در کشور وجود دارد، اظهار کرد: مشکل این است که کالایی که 
با ارز ارزان قیمت وارد کشور می شود به حلقه های بعدی نمی رسد.وی افزود: تولیدکنندگان از 
وارد کننده شکایت دارند که کالا را احتکار می کنند. وارد کننده که کالا را در اختیار بگذارد در 

انبارهای عمده فروشان احتکار می شود...

مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی وگردشگری استان قم :

قم به شهر سرمایه گریز 
تبدیل شده است

مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم خبرداد

کشف 10 انبار بزرگ 
احتکار کالا درقم

رئیس فراکسیون امید با گفت: گاهی به برخی افراد که ظرفیت 
پذیرش مسئولیت نداشتند سمت های کلانی داده شد و آنها با 
عملکرد بدشان برای کشور مشکلات عظیمی را ایجاد کردند که 
هنوز تبعات سوء مدیریت آنها را مشاهده می کنیم و عجیب است 
که اکنون در مقام مدعی هم ظاهر می شوند.محمدرضا عارف در 
جمع رئیس و مدیران ارشد دیوان محاسبات کشور با قدردانی از 

زحمات رئیس، مدیران و کارکنان این نهاد نظارتی ...

وزیرامور خارجه کشورمان گفت: معتقدیم 20 درصد از منابع 
مباحثی  مطرح شدن  و  باشد  ایران  اختیار  در  باید  دریای خزر 
چون سهم 11 درصدی برگرفته از خط موهومی است که مربوط 
به وابستگی رژیم سابق بوده و جمهوری اسلامی آن را هیچگاه 
نپذیرفته است. محمد جواد ظریف چهارشنبه شب  در برنامه ای 
تلویزیونی کنوانسیون خزر را حاصل 21 سال مذاکره دانست و 

گفت:آخرین جلسه کارشناسی 55 امین جلسه کارشناسی بود...

محمدرضا عارف :

نهاد هایی که باید با فساد برخورد 
کنند بعضا آلوده به فساد می شوند 

محمد جوادظریف: 

20 درصد از منابع خزر باید 
در اختیار ایران باشد 

2 2

8

عزت 
سینمای ایران
 درگذشت 

آخرین سکانس آقای بازیگر؛
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گفت وگو راهی
 برای بازسازی اعتماد 

از  چه  هستیم  درگیر  آن  با  ما  که  فعلی  شرایط 
نظر  از  چه  و  سیاسی  از جهت  چه  اقتصادی،  حیث 
موقعیت بین المللی، حاصل اقدامات دولت های گذشته، 
سوء مدیریت ها و دشمنی های صورت گرفته با ملت ایران 

است و نمی توان گفت که مسائل پیش آمده صرفاً سوء مدیریت وزرا و دولت کنونی است 
هرچند که اقدامات اخیر نیز که صورت گرفت نظیر پیش فروش طلا و نحوه توزیع ارز 
و دستکاری سود سپرده مردم و عدم نظارت کافی در تخصیص ارز و ثبت سفارش کالا 
در شکل گیری این فضا موثر بوده است. حتی تعرفه ناعادلانه ای که برای واردات خودرو 
در نظر گرفته شده به شکلی مردم را در محدودیت قرار داده است اما با این وجود حتی 
امکان نظارت بر همین امر هم بوجود نیامد.کاهش ارزش پول ملی باعث شده تا قدرت 
خرید مردم به شدت کاهش یابد که این موضوع زندگی را برای هموطنان ما دشوار کرده 
است. اقدامات یک طرفه و خصمانه آمریکا هم این قضیه را تشدید کرده است. همراهی 
عربستان و اسراییل و همراهی ضمنی بعضی دولت هایی که با ما رابطه دارند در خصوص 
خرید نفت از ایران هم در همین چارچوب قابل ارزیابی است. به این ترتیب دشمنی های 
خارجی و سوء مدیریت های داخلی شرایط را غیرقابل تحمل نموده است.مردم نه فقط از 
شرایط اقتصادی بلکه از تبعیض ها و اخبار اختلاس سخت عصبانی اند و اعتمادشان به 
سیستم دولتی را از دست داده اند. از آنجا که اساسی ترین سرمایه هر حاکمیتی اعتماد 
مردم است زمانی که ما این سرمایه اجتماعی را ازدست بدهیم با خطر جدی روبرو 
خواهیم شد.اساسی ترین راهکار در شرایط امروز، گفت وگوی ملی است به شکلی که قوای 
سه گانه صادقانه رابطه تنگاتنگی با مردم ایجاد کنند و واقعیت ها را بدون هیچ پرده پوشی 
مطرح کنند و با متخلفین برخورد کنند.شرایطی که بر ما تحمیل شده نشان می دهد که 
مذاکره با آمریکا راه حل مناسبی نیست چون خواسته های طرف مقابل انتها ندارد و به 
مذاکره هم، پایبندی ندارند. بنابراین اساسی ترین سرمایه ما، مردم هستند که می توان با 
راه اندازی گفت وگوی ملی به شکل صادقانه خطرات احتمالی را با مردم در میان بگذاریم 
و همراهی آن ها را بطلبیم تا از این بحران عبور کنیم.زمانی که شرایط جهانی به سود ما 
نمی باشد و مذاکره راهگشا نیست تنها راه حل، مقاومت در برابر این فشارهاست اما مردم 
با مشاهده تبعیض و سوء مدیریت ها و رانت ها مقاومت نخواهند کرد. تا وقتی قوه قضاییه با 
متخلفین، جدی برخورد کند مردم همراهی خواهند کرد در غیراینصورت اعتماد مردم به 
دستگاه قضا هم کمرنگ می شود.وقتی دولت از مردم مطالبه همراهی و مقاومت می کند 
باید خودش آغازگر باشد. دولت باید فوراً لایحه ای را پیشنهاد کند و عمده هزینه های 
جاری غیرضروری را با مشاوره مجلس قطع کند تا به حفظ ذخایر ارزی کمک شود و 
بتوانیم مایحتاج اساسی مردم را تامین کنیم.این تاکید بر گفت وگوی ملی به این جهت 
است که شواهد، حاکی از فاصله گرفتن مردم از مسئولان دارد و این امر برای کشور از 

مسائل خارجی خطرناک تر است.
*نماینده شازند در مجلس دهم

فرصت طلایی برای جوانان 
تصویب ونهایی شدن قانون منع به کار گیری باز 
نشستگان گذر از یکی از مهمترین گردنه های کشوراست 
که اگر اجرا شودمی تواندبه یکی اتفاقات تاریخی و مثبت در 

مدیریت کشور تبدیل شود.
چند نکته در مورد این قانون مهم قابل توجه است:

۱- قانون بازنشستگی که در همه دنیا جاری است، پشتوانه علمی و انسان شناسانه 
دارد. سن مفید کار برای هرکس،  محدود است.در آن بازه زمانی ابتکار، نو آوری، پرتلاشی، 
جزئی از ذات انسانها است. چرخش مدیریت بین افراد یک کشور نیز از دلایل دیگر آن 
است. فرار کردن و مانع ایجاد کردن برای گردش مدیریت، هم به ضرر مدیران است که 
تنوع را در زندگی تجربه نمی کنند و هم به ضرر مردم است که نمی توانند خلاقیت و نو 

آوری را در مدیران ببینند.
۲- اگرچه از زمان تصویب آن بدنه اصلی قدرت در قوای مختلف با آن مخالفت پنهان 
داشته اند و فشار فراوانی وارد کرده اند، اما باید خود نیروهایی که بازنشسته می شوند 
بیشتر از دیگران مشوق این امر باشند. هیچوقت از مدیرانی که با کمک عزراییل و یا 

ناتوانی مفرط مجبور شده اند پشت میز را رها کنند، خاطره خوشی در اذهان نمی ماند.
۳- اصلی ترین مساله ای که مخالفان این طرح بیان می کنند،وجود نیروهای شایسته 
و با تجربه ای هستند که نمی شود برایشان جایگزین پیدا کرد. اگر واقعا هم چنین چیزی 
باشد، طبیعی است که هر تصمیم مهمی درصدی ضایعات دارد. خدای نکرده اگر آن افراد 
خیلی خیلی شایسته مرگ به سراغشان بیاید مملکت واقعا متوقف می شود؟ضمن اینکه 
تجربه داران نیز به خاطر عملکردشان تجربه دار شده اند. تن دادن به قانون باز نشستگی 

بهترین نقطه پایان مدیریت هر فردی است.
۴- دنیای پسا ارتباطات با دوران قبل آن تفاوت زیادی کرده است. نوع مدیریت، بهره 
وری از ماشین، فهم بالا ومتفاوت از مدیریت ، همه در دوران پسا ارتباطات با گذشته 
متفاوت شده است. سنگینی گردش چرخه مدیریت در وضعیت فعلی به دلیل نو نشدن 
پایه های ذهنی مدیران است. جوانان به طور عمده فرزندان نسل پسا ارتباطات هستند 
و می توانند مدیریت نو و مدرن و کم حجم و پر نتیجه ای را به پشت میزهای مدیریتی 

بکشانند. 
۵- سالهاست که صاحبان تحصیلات عالیه جزو بیکاران کشور هستند. این نشانه 
است که سطح سواد بالایی در جوانان امروزی هست و این مجموعه به دلیل نبودن جا 
در مدیریت کشور یا به خارج می روند و یا در داخل به معنای واقعی اندیشه و دانش آنها 

به هرز می رود.
مدیریت پیر کشور به تناسب رشد سن خود، سن جوانی را هم بالا می کشد. در 
ابتدای انقلاب، مدیران درجه اول بین ۴۰ تا ۵۰ سال بودند و مدیران درجه دوکه شامل 

معاونان وزرا هم می شد بین ۲۰ تا ۳۰ ساله.
وقتی مدیران عالیرتبه به مرز ۸۰ نزدیک می شوند، سن جوانی هم به بالای ۴۰ سال 
می رسد واگر این قانون نبود آنها هم مثل نسلی که این وسط قربانی شد، باید همچنان 

منتظر ملک الموت می ماندند.
۶- مهمترین نکته در اجرای این قانون، نوع گزینش نیروهای جایگزین است. نسل 
فعلی باورها و سبک زندگی اش کاملا متفاوت شده است. با معیارهای سبک زندگی 
گذشته که گزینش ها روی آن متمرکز بودند نمی شود نفس جدید به مدیریت کشور 
وارد کرد.بسیاری ازجوانان پر انگیزه و کار آمد حاضر نیستند سبک زندگی شخصی را رها 

کنند و به معیارهای تنگ گزینشی فعلی تن بدهند.
اگر با این معیارها بخواهند نیروهای جایگزین پیدا کنند، این قانون در عمل به انتقام 

گیری نسل گذشته از نسل جوان خواهد شد.

حجت الاسلام ابوترابی فرد در خطبه های نماز جمعه تهران:

 اصلاح نظام بانکی نیازمند 
عزم جدی قوای سه گانه است

    امام جمعه موقت تهران گفت: سه قوه با عزم جدی و نگاه بلند مدت اصلاح نظام 
بانکی را در دستور کار قرار دهند و این کار نیازمند برنامه ریزی، استفاده از نخبگان و 

اجماع نخبگان علمی و سیاسی است.
حجت الاسلام والمسلمین »سید محمد حسن ابوترابی فرد« در خطبه های نماز 
عبادی - سیاسی جمعه تهران در جمع نمازگزاران در مصلای امام خمینی )ره( با 
بیان اینکه سه قوه با عزم جدی و نگاه بلند مدت اصلاح نظام بانکی را در دستور کار 
قرار دهند، گفت: رهبر انقلاب اسلامی موکدا اصلاح نظام بانکی را از دولت مطالبه 
کرده اند و این کار نیازمند برنامه ریزی، استفاده از نخبگان و اجماع نخبگان علمی و 

سیاسی است.
* اسارت زیباترین برگ تاریخ دفاع مقدس است

ابوترابی با بیان اینکه در سالروز بازگشت ستاره های پرفروغ، آزادگان مقاوم و صبور 
و افتخارآفرین قرار داریم، گفت: رهبر عالی قدر انقلاب اسلامی از آنها به »الماسهای 
درخشان و گوهرهای گرانبهای تربیت یافته در فراز و نشیب دفاع مقدس« یاد کردند.

امام جمعه موقت تهران افزود: بدون تردید پس از ظهور اسلام و پذیرش آیین 
آسمانی توسط ایرانی ها، دفاع مقدس مهمترین رویداد تاریخ چند هزار ساله ایران 
است. رویدادی که ملت ایران را در قله اقتدار سیاسی، علمی ، امنیتی، دفاعی قرار داد.

ابوترابی فرد اظهار داشت: اگر دفاع مقدس نبود امروز عراق به دست مدیران و 
مسئولان برآمده از اراده ملت عراق اداره نمی شد و سوریه، یمن، فلسطین و غزه مشت 

گره شده ای بر سینه استکبار نبودند.
وی خاطرنشان کرد: زیباترین برگی که در دفاع مقدس خلق شد، برگ زرین 
اسارت است. مردانی که تا آخرین گلوله جنگیدند و مبارزه ای سخت به نمایش 

گذاشتند و وقتی که بی صبرانه منتظر شهادت بودند، خدا اسارت را برآنها مقرر کرد.
امام جمعه موقت تهران افزود: برادر بزرگوار و سید آزادگان نقل می کرد روز یدر 
حیاط، مامور سنگدل بعثی نوج.ان اسیری را تعقیب می کرد تا او را مجازات کند. 
فرمانده اردوگاه که در طبقه دوم نظاره گر این ماجرا بود مامور عراقی را فراخواند و 
جلوی اسرا او را ترسو و بزدل خطاب کرد و گفت: اگر مرد بودی در میدان جنگ مقابل 

او فرار نمی کردی حالا در اردوگاه او را تعقیب می کنی؟ 

محمدرضا عارف :

نهاد هایی که باید با فساد برخورد کنند 
بعضا آلوده به فساد می شوند 

رئیس فراکسیون امید با گفت: گاهی به برخی افراد که ظرفیت پذیرش مسئولیت 
نداشتند سمت های کلانی داده شد و آنها با عملکرد بدشان برای کشور مشکلات 
عظیمی را ایجاد کردند که هنوز تبعات سوء مدیریت آنها را مشاهده می کنیم و عجیب 

است که اکنون در مقام مدعی هم ظاهر می شوند.
محمدرضا عارف در جمع رئیس و مدیران ارشد دیوان محاسبات کشور با قدردانی 
از زحمات رئیس، مدیران و کارکنان این نهاد نظارتی  اظهارداشت :گاهی به برخی افراد 
که ظرفیت پذیرش مسئولیت نداشتند سمت های کلانی داده شد و آنها با عملکرد 
بدشان برای کشور مشکلات عظیمی را ایجاد کردند که هنوز تبعات سوء مدیریت 

آنها را مشاهده می کنیم و عجیب است که اکنون در مقام مدعی هم ظاهر می شوند.
وی به اهمیت نقش نظارت در یک نظام ارزشی و دینی اشاره کرد و با برشمردن 
راهبردهای نظارت در یک نظام حکومتی گفت: باید بر اجرای دقیق قوانین و مقررات 
نظارت جدی شود و همچنین به جای مچ گیری و پیدا کردن سوژه از دستگاه ها باید 

راهکار پیشگیری از سوی نهادهای نظارتی دنبال شود.
* انتقاد از تسویه حساب های سیاسی نهادهای نظارتی با برخی مدیران 

عارف با انتقاد از تسویه حساب های سیاسی از سوی نهادهای نظارتی با برخی 
مدیران، این گونه برخوردها را باعث سرمایه سوزی در کشور دانست و تصریح کرد: 
متاسفانه شاهد هستیم بخاطر برخوردهای سیاسی با موضوع نظارت از وظیفه ذانی 
نهادهای نظارتی غفلت می شود و این موضوع باعث شکل گیری برخی تخلفات 

بخصوص زمینه ساز برخی فسادها در دستگاه ها شده است.
وی با تاکید بر این که یکی از وظایف دستگاه های نظارتی مبارزه با فساد است، 
گفت: برای مبارزه با فساد به یک عزم ملی نیاز داریم. اگر از تجربه های تاریخی استفاده 
کنیم می بینیم که عوامل فروپاشی اکثر نظام های حکومتی فساد بوده است؛ همانطور 
که یکی از عوامل سرنگونی رژیم پهلوی نیز فساد گسترده در آن رژیم بود. به همین 
خاطر نهادهای نظارتی باید به شدت نسبت به فساد در نهادهای مختلف حساس باشند 
و در برخورد با آن مماشات نکنند.رئیس فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی با بیان 
این که متاسفانه قبح فساد ریخته شده است و رومیزی  به جای زیرمیزی رایج شده 
است، خاطرنشان کرد: وقتی صحبت از فساد می شود نباید این تلقی ایجاد شود که 
فساد تنها در نهادهای اجرایی امکان رشد و نمو دارد. متاسفانه نهادهایی که خود باید با 
فساد برخورد کنند بعضا آلوده به فساد می شوند به همین دلیل دستگاه های نظارتی 

نباید برای هیچ فردی مصونیت قائل شوند.
* ضرورت سالم سازی دستگاه های اجرایی و حکومتی 

وی با انتقاد از کوتاه بودن متوسط عمر مدیریتی در کشور،بر ضرورت سالم سازی 
دستگاه های اجرایی و حکومتی تاکید کرد و گفت:باید برای نهادهای نظارتی نیروی 
انسانی واجد شرایط برای نظارت تربیت شود؛ چرا که بعضا مشاهده می شود برخی 
از کارکنان نهادهای نظارتی با وظایف ذاتی خود آشنایی ندارند.عارف با بیان این که 
نهادهای مختلف نظارتی باید با یکدیگر تعامل و همکاری های متقابل داشته باشند، 
بر ضرورت رعایت اخلاق در امر نظارت و حرکت در چارچوب قانون و حفظ حرمت 
ها تاکید کرد و گفت: به نظر می رسد دیوان محاسبات اگر با کمیسیون های مختلف 
مجلس با هدف بازنگری در قوانین و ساده سازی قوانین تعامل و همکاری بیشتری 

داشته باشد در رسیدن به اهداف خود موفق تر عمل خواهد کرد.
* وای به روزی که بگندد نمک!

وی بر ضرورت اقتدار سازمانی دیوان محاسبات در راستای انجام وظایف محوله و نیز 
ارائه راهکار مناسب برای حل مشکلات دستگاه ها از سوی دیوان تاکید کرد و گفت: 
باید نظارت دقیق و غیر محسوس بر عملکرد ناظرین صورت بگیرد چرا که بخشی از 
مشکلات در فساد اداری ناشی از بی توجهی به نظارت بر عملکرد ناظرین است.اگر 
روزی ناظرین خود مرتکب تخلف و عدول از قانون شوند باید فاتحه امر نظارتی را در 

کشور خواند و باید گفت وای به روزی که بگندد نمک!
* برخی می خواهند قهرمان فضای مجازی شوند

 رئیس کمسیون آموزش و تحقیقات مجلس شورای اسلامی با انتقاد از برخی اظهار 
نظرهای غیر دقیق و شایعه سازی در فضای رسانه ای کشور توسط برخی اشخاص و 
مسئولین تصریح کرد: گاهی برخی افراد برای آن که در فضای مجازی قهرمان شوند 
اظهار نظرها و شایعاتی را مطرح می کنند که تا مدت ها افکار عمومی ذهنشان درگیر 
این گونه شایعات می شود. متاسفانه در فضای مجازی هر چه تند و تیزتر صحبت شود 
با اقبال بیشتری رو به رو می شوند غافل از این که قهرمانان فضای مجازی فردا علیه 
خودشان در همین فضای مجازی عمل خواهند کرد.وی یکی از مشکلات کشور را 
تورم قانون دانست و بر ضرورت تنقیح قوانین و  پاسخگویی همه دستگاه ها به نهادهای 

نظارتی  بر اساس قانون تاکید کرد.

کاظم جلالی: 

فرضیه ها درباه کاندیداتوری لاریجانی 
در انتخابات 1400 غلط است

عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجه مجلس مطرح کرد: بحث های 
انتخابات و مسائل مربوط به آن حاشیه ای است و باید تلاش کنیم کشور را از بحران 
نجات دهیم. ضمن اینکه من معتقدم مسئولان عالی رتبه کشور هم دغدغه شرکت 
در انتخابات را ندارند و بیشتر تلاش می کنند کشور را از توطئه ای که دشمن طراحی 

کرده نجات دهند. 
کاظم جلالی در خصوص گمانه زنی های مطرح شده در مورد اقدامات لاریجانی 
برای انتخابات ۱۴۰۰ ریاست جمهوری و عملکرد او در روز استیضاح ربیعی، اظهار 
داشت: این فرضیه ها در خصوص کاندید شدن علی لاریجانی برای انتخابات غلط است.

وی افزود: اگر استیضاح در مسیر خود و در کمیسیون به موقع مطرح می شد، این 
اتفاقات رخ نمی داد.عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس خاطرنشان 
کرد: کمیسیون می توانست استیضاح را چند هفته طول بدهد و کسی نمی توانست 
بپرسد چرا، اما هیات رئیسه می تواند از کمیسیون بخواهد چرا موضوع را در دستور 
قرار نمی دهید؟ کمیسیون اجتماعی نسبت به این امر اقدام نکردند و از طرفی هم 
استیضاح کنندگان مطالبه داشتند و هیات رئیسه هم مکلف بود استیضاح را در دستور 
قرار دهد.جلالی با بیان اینکه در خصوص وزرای دیگر هم همین روال پیش می رود، 
گفت: کمیسیون ها در خصوص استیضاح وزرای دیگر مختار هستند روال یاد شده 
را طی کنند و استیضاح ها را معطل کنند. نماینده مردم تهران تاکید کرد: بحث های 
انتخابات و مسائل مربوط به آن بحث های حاشیه ای است و باید تلاش کنیم کشور را 
از بحران نجات دهیم. ضمن اینکه من معتقدم مسئولان عالی رتبه کشور هم دغدغه 
شرکت در انتخابات را ندارند و بیشتر تلاش می کنند کشور را از توطئه ای که دشمن 

طراحی کرده نجات دهند.
* مدعی العموم به ادعاهای روز استیضاح ورود کند 

وی با اشاره به روز استیضاح و رفتار نمایندگان در صحن علنی یادآور شد: در 
مجموع روز استیضاح روز تلخی برای مردم بود، همه باید به سمت اخلاق حرکت کنند 
و در پی معیارهای کارآمدی باشند و نباید به مسائل شخصی افراد به هر دلیل وارد 
شویم. علاوه بر این شورای نگهبان و شخص آقای کدخدایی هم توضیح دادند که در 
خصوص این رفتارها تذکرات لازم داده شده، اما شورای نظارت بر رفتار نمایندگان هم 
باید کاملا مسئله را بررسی کند و نتایج لازم را بگیرد.رئیس مرکز پژوهش های مجلس 
در پایان گفت: مدعی العموم هم باید به این بحث ورود کند و از افرادی که در روز 

استیضاح تهمت زدند و ادعاهایی را مطرح کردند سند و مدرک بخواهد

آذری جهرمی؛ 

چینی اقتصاد آمریکا ترک برداشته است 
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: چینی اقتصاد آمریکا به دلیل رفتار تمامیت 

خواهی دولتمردان آن کشور ترک برداشته است. 
محمد جواد آذری جهرمی پنجشنبه شب در چهارمین نشست شورای اداری 
استان بوشهر افزود: عرصه جهانی با انتخابات آمریکا دچار تحول شد که تمامیت 
خواهی و توهم انسان و قوم برتر بودن دولتمردان آمریکا را شفاف کرد. وی گفت: این 
تمامیت خواهی ممکن است در کوتاه مدت توفیق های گذراهی برای آنها در پی داشته 
باشد اما این رویه برای آنها پایدار نیست. آذری جهرمی ادامه داد: دولتمردان آمریکا 
با به رخ کشیدن قدرت دلار با کشورهای مختلف از جمله چین، روسیه و اروپا خود 
را با همه دنیا درگیر کرده اند که این رویه درکوتاه مدت بر ارزش پول ملی کشورها 

تاثیرگذار است. 
وی گفت: کشورهای دنیا نیز برابر این حربه و سیاست خصمانه به هوشیاری رسیده 
اند تا استقلال و عدم وابستگی بعنوان یک سیاست جدی و راهبردی را برای خود 
لحاظ کنند. آذری جهرمی افزود: بزودی تبادلات منطقه ای برای کاهش زورگویی و 
مقابله با سیاست های آمریکا آغاز خواهد شد. وی ادامه داد: باید واقع بینانه بپذیریم که 
سیاست های خصمانه دولتمردان آمریکا بر اقتصاد ما تاثیر دارد که برای برون رفت از 

این شرایط باید برنامه ریزی کنیم. 
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات افزود: آثار مقاومت برابر این سختی ها شرایط 
مطلوب تری فراروی ما قرار می دهد که باید از این فرصت به بهترین شیوه ممکن 
استفاده کنیم. آذری جهرمی تصریح کرد: در همین راستا با درایت رهبر معظم انقلاب 

و اجرای سیاست های دولت امروز شاهد شکاف بین آمریکا و اروپا هستیم. 

گفت:  کشورمان  خارجه  وزیرامور 
دریای  منابع  از  درصد   ۲۰ معتقدیم 
خزر باید در اختیار ایران باشد و مطرح 
شدن مباحثی چون سهم ۱۱ درصدی 
برگرفته از خط موهومی است که مربوط 
به وابستگی رژیم سابق بوده و جمهوری 

اسلامی آن را هیچگاه نپذیرفته است. 
محمد جواد ظریف چهارشنبه شب  
در برنامه ای تلویزیونی کنوانسیون خزر 
و  دانست  مذاکره  سال   ۲۱ حاصل  را 
گفت:آخرین جلسه کارشناسی ۵۵ امین 
جلسه کرشناسی بود. جلسات متعددی 
بین وزرای کشورها در این باره برگزار شده 
و در تاریخ ۱۲ اوت، روز بین المللی دریای 

خزر این کنوانسیون را امضا کردیم.
وی یادآور شد: در نگاه عده ای تصور 
از  ایران  سهم  که  دارد  وجود  اشتباهی 
پایان  در  است.  درصد  خزر ۵۰  دریای 
دهه 9۰ میلادی روسیه و قزاقستان منابع 
نزدیک مرزهای  را در حوزه  دریا  بستر 
تقسیم  این  در  کردند.  تقسیم  خود 
بندی به روسیه ۱7 تا ۱۸ و نیم درصد 
و به قزاقستان بالای ۳۰ درصد رسید؛ 
با  خود  مرزی  خط  روسیه  همچنین 
آذربایجان را نیز تعیین کرد که این مربوط 

به منابع زیر بستر است.
تاکید  کشورمان  خارجه  امور  وزیر 
را  شمالی  قسمت  نیز  آذربایجان  کرد: 
تعیین کرد اما بین ایران و آذربایجان و 
ترکمنستان تقسیم حوزه های زیر بستر 
هنوز شکل نگرفته و در این کنوانسیون نیز 
چنین تقسیم بندی وجود ندارد واحتمال 
دارد در آینده نزدیک نیز به توافقی درباره 
منابع زیر بستر نرسیم. ظریف ادامه داد: 
آذربایجان  با  خوبی  های  تفاهم  اکنون 
داریم که ازمنابع عمده زیر بستر به صورت 
مشترک استفاده کنیم و با ترکمنستان 
نیز درحال مذاکره هستیم. درباره سطح 
دریا نیز تقسیم بندی صورت نگرفته و 
دو اصل تعیین شده است؛ نخست آنکه 
منطقه دریای سرزمینی کشورها ۲۵ مایل 

از خط مبدا تعیین شده و دوم ۱۰ مایل 
نیز منطقه انحصاری ماهیگیری است.

وی عنوان کرد: در قرارداد ۱9۲۱ و 
ماهیگیری  محدوده  مایل   ۱۰  ،۱9۴۰
و  غرب  در  آستارا  نقطه  از  و  داشتیم 
حسینقلی در شرق، دولت شوروی یک 
و  داشت  ماهیگیری  مایلی   ۱۰ حوزه 
پیشتر حوزه ماهیگیری ما در آن زمان 
به کنار سواحل محدود می شد.وزیر امور 
خارجه کشورمان افزود: درباره خط مبدا 
نیز توافقی نکردیم و درباره منابع زیر بستر 
نیز فقط روسیه و قزاقستان حدود ۲۰ 
سال پیش توافق کردند. ظریف گفت: بر 
اساس کنوانسیون خزر، شما نمی توانید 
تصمیمات دیگران را وتو کنید در توافقات 
آمده که خط مبدا باید با توافق ۵ کشور 
باشد.اگر این کنوانسیون را ندشتیم دیگر 
کشورها می توانستند این اقدام را انجام 
شوروی  دوره  در  شد:  یادآور  دهند.وی 
سابق، خط مبدا ها مشخص بوده و از 
آنجا که سواحل جمهوری اسلامی صاف 
است و سواحل کشورهای دیگر اینگونه 
نیست؛ کشورها از خط مبدا نرمال در 
گذشته استفاده می کردند که بر اساس 
روش های معمول ایران در وضع مطلوبی 
نبود .وزیر امور خارجه کشورمان با بیان 
اینکه نکته مهمی را در این کنوانسیون 
ایراد می  برخی  داد:  توضیح  گنجانیدم 

گیرند که چرا تعریف خط مبدا و نرمال 
در کنوانسیون آمده در صورتی که این 
نیز وجود  تعارف در هر کتاب حقوقی 
دارد. اینکه محدوده آبهای سرزمینی را 
۱۵ مایل گرفتیم مهم است زیرا بر اساس 
کنوانسیون حقوق مبدا دریاها، محدوده 
دریاها ۱۲ مایل است. ظریف عنوان کرد: 
سواحل ایران به دلیل اینکه نمی توان خط 
مبدا مستقیم کشید در حالت عادی به 
دلیل صاف بودن خط مبدا سواحل ایران، 
ما از وضعیت نامناسبی رنج می بریم و این 
تعاریف را در کنوانسیون اضافه کردیم و 
توانستیم در یک بند این مهم را بگنجانیم 
کشورهایی که سواحلشان دارای خط مبدا 
نامناسب است وضعیت و یژه ای داشته 
باشند. این در هیچ کنوانسیونی نیست 
و می تواند مزیتی برای کشور به همراه 
به شمار آید. وی با بیان اینکه دولت این 
تصمیم را به تنهایی نگرفته توضیح داد: 
این کنوانسیون بسیار خوب است و منافع 
ایران را حفظ می کند. درباره تقسیم بستر 
و مسائل دیگر مانند امنیت، ماهیگیری و 
کشتیرانی مجلس نیز فرصت بررسی این 

کنوانسیون را دارد .
تامین  را  ما  منافع  *کنوانسیون 

می کند
تصریح  کشورمان  خارجه  امور  وزیر 
کرد: شرایط ما خوب است و کنوانسیون 

رهبر  هم  کند.  می  تامین  را  ما  منافع 
وزارت  و  جمهوری  رییس  هم  انقلاب، 
خارجه به تمامیت ارضی کشور حساس 
هستند و هیچ اقدامی که به ضرر تمامیت 
ارضی باشد در این کنوانسیون نیست .در 
حوزه تمامیت ارضی کنوانسیون مزایایی 
نیز برای ما دارد و در ادامه قرار شده اولین 
موضوع مورد بحث خط مبدا باشد و تا 
این خط تعیین نشود آبهای سطح، قابل 

تعیین نیست. 
در  ایران  در  گروهی  گفت:  ظریف 
مقطعی مدعی بودند دریای خزر مشاع 
که  بود  تصوری  بر  مبتنی  این  است؛ 
مبنایی در قراردادهای ۱9۲۱ و ۱9۴۰ 
ندارد. دریای ایران و شوروی در جایی به 
کار برده شده اما این تصور که حق ایران از 
دریای خزر ۵۰ درصد بوده تصور درستی 
نبوده است. دریا باید بر اساس توافق تمام 
کشورها تقسیم شود و در سطح دریا، 
اصول کلی بر اساس این کنوانسیون تعیین 
می شود .وی تصریح کرد: این کنوانسیون 
تاثیری بر بستر و زیر بستر ندارد و توافقات 
در این زمینه دو جانبه یا سه جانبه خواهد 
بود. وزیر امور خارجه ایران افزود: تعیین 
مرزی انجام نشده و تمامیت ارضی ایران 
در کنوانسیون خزر حفظ شده و برای 
مذاکرات آینده آماده سازی شده که خط 
مبدا ما براساس منافع ملی ترسیم شود. 

مرجع حل اختلاف مذاکره است. 
در  کنوانسیون  متن  داد:  ادامه  وی 
دولت  وقتی  و  هست  عموم  دسترس 
تصمیم بگیرد که لایحه را قبل یا بعد 
تعیین خط مبدا به منظور تصویب به 
مجلس ارائه دهد درصورت عدم تصویب 

در این زمینه اتفاقی نمی افتد. 
رئیس دستگاه دیپلماسی کشورمان 
گفت: چهار طرف به روسی صحبت می 
کردند و ما به فارسی و از این رو مذاکرات 
دشواری بود و یکسال طول کشید که این 
متن ها را با متن های انگلیسی تطبیق 

دهیم. 

عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس شورای اسلامی می گوید: فعالیت 
های سیاسی دانشجویان دچار نوعی رکود است و تحرک و پویایی در بین تشکل های 
دانشجویی در همه طیف ها از جمله اصولگرا و اصلاح طلب دیده نمی شود، مسئله ای 

که نیازمند بررسی است. 
محمود صادقی درباره تاثیر رکود فعالیت های دانشجویی بر روی نشریات آنها نیز 
گفت: از خطرات بسته شدن فضای سیاسی دانشگاه این است که افراد از حالت شناسنامه 
دار به بی شناسنامه تبدیل می شوند و مخاطرات شکل گیری فعالیت های زیر زمینی 

وجود دارد.
دبیر انجمن اسلامی اساتید دانشگاه های کشور گفت : سرخوردگی بین اقشار مختلف 
دانشجویی ایجاد شده و این موضوع را می توانیم در نشریات مختلف دانشجویی نیز 

مشاهده کنیم.
وی ادامه داد: با فعال بودن تشکل ها نشریات دانشجویی نیز فعال هستند که 
باید دلایل غیر فعال بودن نشریات دانشجویی ارزیابی شود، از آن جمله می توان به 

سرخوردگی از فضای سیاسی اجتماعی دانشگاه اشاره کرد.
عضو ناظر مجلس در شورای سنجش تکمیلی دانشجو خاطر نشان کرد: هزینه هایی 
که فعالان و نشریات دانشجویی با آن مواجه هستند، بخصوص مسایل خارج از دانشگاه، 

آنها را به سمت نوعی سکون و رکود هدایت کرده است.

وی با بیان اینکه باید برای رکود سیاسی در دانشگاه ها فکری کرد چون برای جامعه 
دانشجویی بسیار مضرر است، تصریح کرد: در حوزه انجمن های علمی و نشریات علمی 
دانشجویی نیز وضعیت به همین شکل است و برخی فکر می کنند اگر فضای دانشگاه 
را غیرسیاسی کنیم به سمت علمی شدن حرکت می کند درحالی که این اشتباه بزرگی 
است چون وقتی نشاط دانشجویان را گرفته ایم در فضای علمی هم تاثیر منفی می گذارد.

نماینده مردم تهران در مجلس گفت: این موضوع که گفته می شود دانشجو فقط باید 
درس بخواند، فکر بسیار غلطی است؛ درحالی که اگر دانشجو فقط درس بخواند، فرد گرا 
شده و در آینده احساس مسئولیت نخواهد کرد به همین دلیل نیازمند بازنگری سیاست 
ها در زمینه سیاسی شدن دانشگاه ها هستیم تا به دانشگاه اجازه تنفس و نشاط را بدهیم 

و سپس آثار این نشاط را در نشریات و حتی محافل علمی را خواهیم دید .
وی ادامه داد: دانشجویان علاقه مند به فعالیت های سیاسی در انجمن های علمی 
نیز فعال هستند و این گونه نیست که اگر فضای دانشگاه بسته باشد، دانشجویان از نظر 

علمی رشد می کنند.
صادقی با بیان اینکه در کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس محورهایی در این 
زمینه در حال پیگیری است، تصریح کرد: باید توجه بیشتری به تشکل های دانشجویی 
بخصوص در آستانه سال تحصیلی جدید شده و قبل از آغاز سال تحصیلی جدید اقدامات 

مثبتی در این زمینه صورت گیرد.

محمد جوادظریف: 

20 درصد از منابع خزر باید در اختیار ایران باشد 

محمود صادقی عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس : 

فضای سیاسی دانشگاه ها دچار رکود است 

اخبــار سرمقاله

یادداشت

خبــر

یک فعال سیاسی اصلاح طلب از چگونگی مواجهه 
رئیس جمهوری با سوالات مجلس سخن گفت و تصریح 
کرد هر چند عده  ای به دنبال مشکل   تراشی برای دولتند اما 
روحانی باید به نفع دولت و ملت در مجلس روشنگری کند. 
حجت  الاسلام والمسلمین »رحمت اله بیگدلی«، عضو 
شورای مرکزی حزب  »اعتماد ملی« در گفت و گویی  با 
ارائه  تحلیلی از وضعیت سیاسی کشور بر ترمیم سرمایه 
اجتماعی کشور قبل از ارائه هر بسته ویژه   ای تاکید کر د 
و لازمه آن را رفتار صادقانه دولت با مردم دانست . او 
همچنین با تاکید  بر ضرورت  تغییر رویه رئیس و اعضای 
دولت و دیگر مقامات نظام در شیوه نطق کردن گفت  که  
رئیس جمهوری باید با ایراد سخنان  گزیده ، سنجیده  و 
فاخر هم حرف  هایش را بر دل  ها بنشاند و هم مانع از 

تبعات احتمالی اظهارات بداهه گردد. 
چون  مسایلی   سلسله  یک  از  :مردم  افزود  وی  
ناکارآمدی رنج می  برند و ناراحت  هستند. مردم احساس 
می  کنند سیستم مدیریتی جامعه فشل و ناکارآمد است 
البته منظورم از سیستم مدیریتی هر سه  قوه مقننه، 
مجریه و قضاییه است زیرا  ما در زمینه  قانون  گذاری، 
اجرا  و در داوری و قضاوت مشکل داریم . مردم با تمام 
وجودشان  احساس می  کنند که متأسفانه فساد به صورت 
افسارگسیخته و تبعیض در حد غیرقابل تحملی  وجود 
دارد. این مسایل  به سرمایه اجتماعی آسیب می  زنند 
و موجب بی  اعتمادی  مردم نسبت به یکدیگر، دولت، 
بی  این  شوند.  می   جامعه  فکری  رهبران  و  حکومت 
 اعتمادی باعث می  شود که ارائه هیچ بسته  ای   توفیق 

حاصل نکند.

اولویت سیاسی کشور باید جلب اعتماد مردم باشد 
وی تصریح کرد :مردم انتظار دارند که  دولت با مردم 
صادقانه  سخن بگوید  و صادقانه رفتار کند. مثلا وقتی 
فردی کاندیدای انتخابات ریاست جمهوری می شود و با 
چشمان خود  مطالبات مردم را می  بیند و با گوش خود 
فریادهای مردم را می  شنود  و برای جلب آرای مردم 
آنان   مطالبات  راستای  در  مردم  مطالبات  از  شدیدتر 
سخنرانی می  کند و وعده می  دهد، مردم انتظار دارند 
که وقتی این فرد در مسند ریاست  جمهوری قرار گرفت، 
کابینه  ای که  تشکیل می  دهد در راستای تأمین مطالبات 
ملی باشد. اگر رییس جمهوری و دولت وعده  هایی به 
مردم بدهند ، باید به آن وعده  ها عمل شود. هیچ  چیزی 
به سرمایه اجتماعی در رابطه  دولت و ملت به اندازه خلف 
وعده آسیب نمی  زند. وی خااطرنشان کرد :مردم واقعاً از 
این نکته رنج می  برند که ببینند دولت آن  ها را فریب 
داده است و یا اگر هم فریب نداده است ، وعده ای را داده 
که انجام آن  در توانش نیست. در سایر قوا هم همین طور 
است. مردم انتظار دارند که نمایندگان مجلس و دستگاه 
قضا هم به منشور و وعده هایی که دارند عمل کنند . اگر 
قوای سه گانه به وظایف و وعده  های خودشان عمل کنند، 
به  تدریج می  توانند در ترمیم سرمایه اجتماعی توفیق  
یابند و اعتماد مردم را به خودشان جلب کنند و کارهای 
تأثیرگذاری را انجام دهند.وی در بخش دیگری از سخنان 
خود گفت :من معتقدم که سوال در هیچ شرایطی نباید 
تعطیل شود. ما هر وقتی که بخواهیم سوالی و بحثی را 
مطرح کنیم می  گویند در این شرایط مصلحت  نیست، 
گویا هیچ موقعیتی برای ما پیش نمی  آید که احساس 

کنیم ما در شرایط ایدآلی هستیم و  امروز مشکلی نداریم و 
می  توانیم سوال بپرسیم. در هر زمانی  که بخواهیم سوال 
و یا بحثی  را  مطرح کنیم یا مشکلات داخلی داریم یا 
مشکلات خارجی. اگر بنای ما بر این باشد پس هیچ  وقت 

نباید سوالی  و بحثی  مطرح شود.
*رییس جمهوری باید متن  نطق  های خویش را 

بنو یسد
عضو شورای مرکزی حزب  »اعتماد ملی«  تاکید کرد 
:من معتقدم که مقامات قوه قضاییه و فرماندهان عزیز 
نیروهای مسلح و ... نباید در کار دولت دخالت کنند  و 
درباره سیاست خارجی  و روابط بین  الملل از طرف نظام 
سخن بگویند و برای دولت مشکل ایجاد کنند . مجلس 
البته جایگاه خاص خود را دارد و می تواند در زمینه  هایی 
که برای دولت و کشور مشکل ایجاد نکند اظهارنظر 
کند. از آن جایی  که  مدیریت سیاسی کشور بر عهده 
دولت است،  فقط دولت باید در این این زمینه اظهارنظر 
وزیر  و  رییس   جمهوری   و موضع گیری  کند. شخص 
خارجه  و  مقامات مرتبط  با دولت هم  باید خیلی دقیق 
سخن بگویند. هیچ ضرورتی ندارد که رییس  جمهوری  و 
دیگر مقامات هم روزی چند  بار و از حفظ و بالبداهه نطق  
کنند. وی  افزود :همه مقامات بالاخص  رییس جمهوری 
باید متن  نطق  های خویش را بنویسند و در تنظیم  نطق 
 های رییس  جمهوری  باید ده  ها نفر متخصص  به او کمک 
کنند و ناظر بر نطق  های  او باشند. رییس  جمهوری هم  
باید از روی متن  تنظیم  شده  و  با ویرایش فنی  و ادبی فوق 
 العاده سخن  بگوید  و ادبیات  فاخر داشته  باشد تا سخن او  
هم بر دل  ها نشیند و هم مشکلی برای کشور ایجاد نکند .

رحمت اله بیگدلی فعال سیاسی اصلاح طلب:

روحانی  از فرصت سوال مجلس برای روشنگری استفاده کند 

وزیر کشور با بیان اینکه دشمن تلاش می کند 
تنش های اجتماعی، نارضایتی و اعتراض ها را به 
ناامنی تبدیل کند گفت: ملت ایران همیشه امنیت را 
به عنوان یک اصل در این کشور می داند و به هیچ 

وجه اجازه نمی دهد تا امنیت دچار خدشه شود. 
در  پنجشنبه  عصر  فضلی  رحمانی  عبدالرضا 
نشست بررسی مسائل اقتصادی اصفهان با محوریت 
اقتصاد مقاومتی با بیان اینکه آمریکا هیچ وقت با ما 
وارد جنگ نظامی نمی شود افزود: آمریکا هیچ وقت 
در زمینه ایدئولوژی و مکتب با ما وارد بحث نمی 
شود اما اقتصاد را پاشنه آشیل ما کرده و بعد از ۴۰ 

سال هنوز هم از نفت ضربه می خوریم.
وی با اشاره به بیانات رهبر معظم انقلاب در زمینه 
اینکه مهمترین مسئله در زمینه اقتصادی رهایی از 
وابستگی به نفت و خام فروشی است افزود: توجه به 
رهایی از نفت مستلزم توجه به ظرفیت ها، امکانات و 

نیروهای داخلی است.
وی همچنین گفت: 7۴ تا ۸۰ درصد مردم در 
نظرسنجی که انجام شده از عملکرد دستگاه های 
امنیتی، نظامی و انتظامی کشور اعلام رضایت داشته 

اند.
تمامی  اینکه  بر  تاکید  با  ادامه  در  کشور  وزیر 
از  ناشی  کشور  امروز  اقتصادی  و  ارزی  مشکلات 

تشخیص،   ، تحویل  گفت:  نیست  دولت  عملکرد 
تخصیص، مصرف و نظارت از مراحل مربوط به ارز 

است که این مراحل بدرستی انجام نمی شود.
رحمانی فضلی افزود: امروز امنیت کشور با اقتصاد 
گره خورده و هیچ فاصله ای در این میان وجود ندارد 
و آسیب های اجتماعی و مسائل اقتصادی در صورت 

عدم درمان به نا امنی منجر خواهد شد.
وی با بیان اینکه باید با تفویض اختیار به مناطق 
و استان ها بر مشکلات غلبه کنیم گفت: هیچ کشور 
در  ندارد  وجود  متمرکز  نظام  با  ای  یافته  توسعه 
حالی که در کشور ما ۱7۴ مورد اختیار به استانها 
باقیمانده  اما حدود یکهزار اختیار هنوز  داده شده 
که تصمیم گیری در مورد آنها در مرکز انجام می 
شود.وزیر کشور گفت: 7۰ درصد مسائل و مشکلات 
موجود در استانها با ارائه اختیارات به آنها قابل حل 

است. 
رحمانی فضلی افزود: استان اصفهان با توجه به 
منابع و درآمدها، قدرت اداره خود را دارد و نه تنها 
می تواند خودش را اداره کند بلکه می تواند به عنوان 

معین ۲ استان دیگر نیز عمل کند. 
وی افزود: همه استانهای کشور از این ویژگی و 
توانایی برخوردارند و باید تلاش کنیم تا از این نظام 
اداری خلاص شویم و نظام بودجه ریزی و برنامه 

ریزی کشور را به سمت استفاده از مردم پیش ببریم. 
را  آب  کمبود  و  همچنین خشکسالی  کشور  وزیر 
یکی از معضلات اساسی کشور عنوان کرد و افزود 
برای رفع مشکل  بسیاری  : جلسه های تخصصی 
آب کشاورزی استان اصفهان در شورای عالی آب و 
شورای تامین کشور برگزار شده و با توجه به وضعیت 

های جوی به راه حل های مناسبی خواهیم رسید.
نادیده  معنی  به  این  اینکه  بیان  با  کشور  وزیر 
گرفتن مشکلات کشاورزان نیست افزود: کشاورزان 
در پیگیری مسائل و خواسته های خود محق هستند 
و ما هم به عنوان مسئول باید در رسیدن به راه حل 

ها و انجام اقدامات و کارهای لازم تسریع کنیم.
از  متشکل  را  کشور  همچنین  فضلی  رحمانی 
نظام های مختلف دانست و گفت: انقلاب اسلامی 
در زمینه نظام سیاسی و امنیتی و دفاعی کارها و 
پایه  اما ساختار و  انجام داده است  اقدامات خوبی 
اصلی سایر نظام ها اجازه انجام اصلاحات اساسی را 

به ما نمی دهد.
وزیر کشور افزود: عدم توازن در سایر نظام ها 
نداریم اما فقط اصلاحات و تغییرات جزئی انجام 
موجود  ساختار  اما  بوده  خوب  نیت  با  که  شده 
ما  به  را  بزرگ  جراحی  اساسی  اصلاحات  اجازه 

نمی دهد.

وزیر کشور: 

دشمن درصدد تبدیل نارضایتی به ناامنی است 

محمد علی ابطحی

علی ابراهیمی *
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و  حصر  رفع  اسلامی  شورای  مجلس  رییس  نایب 
و  انسجام  حفظ  موجب  را  خاتمی  ممنوع التصویری 
تقویت سرمایه اجتماعی می داند و معتقد است با این 
افزایش  مشکلات  مقابل  در  مردم  تحمل پذیری  کار 
می یابد و کشور در مقابل تحریم ها و توطئه های دشمن 
واکسینه می شود.مسعود پزشکیان همچنین به حواشی 
جلسه استیضاح وزیر کار اشاره می کند و با بیان اینکه 
بداخلاقی ها از زمان احمدی نژاد شدت پیدا کرده، می گوید 
که لاریجانی نباید اجازه می داد استیضاح کنندگان وارد 
حواشی شوند. او همچنین معتقد است که روال استیضاح 
از نظر قانونی اشکال نداشته زیرا مهلت یک ماهه آن 
گذشته بود اما این روال باید برای بقیه هم همین طور 
باشد که نیست.آخرین وضعیت ساماندهی موسسات 
مالی، سوال از رییس جمهوری و استانی کردن انتخابات 
مجلس از محورهای گفت وگوی تفصیلی ایسنا با مسعود 

پزشکیان است که مشروح آن را در زیر می خوانید:

* شما چند بار درباره حواشی جلسه استیضاح وزیر 
شما  از  پورابراهیمی  آقای  ظاهرا  کردید،  صحبت  کار 

عذرخواهی کردند...
زحمت کشیدند! زندگی من و فرزندان من خیلی روشن است. 
می توانند آن را بررسی کنند. جایی که فرزندانم زندگی می کنند، 
وسیله نقلیه ای که از آن استفاده می کنند و این که هیچ کدام از 
آنها در هیچ هیات مدیره ای عضویت ندارند مشخص است. اگر کل 

این سیستم را بگردند چیزی نمی توانند پیدا کنند.
من ۲۵ سال است جراح قلب و استاد تمام هستم. اگر جراحی 
قلب را انجام می دادم الان باید چقدر دارایی داشتم؟ الان چه دارم 
و چقدر زندگی من با یک نماینده معمولی فرق دارد؟ من در این 
انقلاب هیچ وقت به دنبال سوء استفاده به نفع خود یا خانواده ام 
نبودم بلکه خیلی وقت ها از وقت و توان خود برای خدمت به 
انقلاب استفاده کرده ام. منتی هم نیست زیرا اگر این انقلاب نبود 

معلوم نبود خون شهدا چه می شود.
من بارها گفته ام درآمد ما بیش از آن حدی است که باید باشد. 

کدام یک از آقایان این حرف را زده اند؟
من بعد از دوران وزارت، سه سال در دوران آقای احمدی نژاد 
بعد از مدت ها عمل کردم. دولت در عرض این سه سال به اندازه 

۳۰ سال پول به حسابم ریخت.
اما علت این که ما نماینده شدیم این بود که نمی خواستیم فقط 
پول در بیاوریم بلکه می خواستیم دغدغه و صدای مردم را بگوییم 
و مشکلات مردم را پیگیری کنیم. کارهایی هم که در مجلس 
شورای اسلامی و کمیسیون بهداشت انجام شد رضایت مندانه 
است. قبل از ما مرده مردم را از بیمارستان ها تحویل نمی دادند، 
اما سیاستی در قانون برنامه گنجانده شد که از آن طرف افتادند 
و الان زیادی پول خرج می کنند. البته نه روش قبلی درست بود 
و نه روش فعلی درست است ، بنابراین ما فقرا و محرومین و افراد 
آسیب پذیر را پوشش دادیم. این تفکر از کمیسیون شکل گرفت و 
تبدیل به طرح شد. آقای احمدی نژاد مصوبه ۱۰ درصد هدفمندی 
را اجرا نکرد و کاری که ادعایش کمک به محرومین بود، در اجرا 
به داد مریض ها و بیمارستان ها نرسید، اما دولت آقای روحانی 
واقعا کمک کرد و علاوه بر ۱۰ درصد هدفمندی، یک درصد 
ارزش افزوده را برای روستاییان و اقشار آسیب پذیر هم پیش بینی 
شد. این نگاه دولت نگاه خوبی بود که می خواست به مردم کمک 
کند ولی در اجرا به گونه ای پیش رفت که با چالش هایی مواجه 
هستیم. من می خواهم بگویم ما نماینده شدیم و توانستیم در 
بخشی که خودمان کارشناس بودیم کاری برای مردم بکنیم 
که فشار را براقشار آسیب  پذیر کم کنیم. الان هم موضوعاتی را 
پیگیری می کنیم و امیدواریم بتوانیم مشکلات دیگری از مردم 

را حل کنیم.
* به نظر شما چرا این فضای تقابلی نسبت به آقازاده ها 

و فرزندان مسئولین به وجود آمده است؟
به نظر من این یک دعوای سیاسی و بی تقوایی است. آقای 
پورابراهیمی در حرف هایی که در مجلس زد تقوا را مراعات نکرد. 
نه دختر من آن پول را می گیرد نه به صورت خلاف آنجا کار 
می کند و نه امتیازی که حق اش نبوده دریافت کرده است. اگر 
من می خواستم می توانستم چنان زندگی برای او درست کنم که 
خیلی از این آدم ها برای فرزندانشان درست کردند. من رییس 
دانشگاه و وزیر بودم و جراح قلب بودم، اما فرزند من با توجه به نوع 
زندگی خود اعتراضی ندارد و من به او افتخار می کنم که می تواند 
با همین نوع زندگی هم خوشحال باشد. اگر آنچه درباره دختر 
من گفتند درست بود، او قبل از هر چیز می توانست من را وادار 
کند برایش کارهای دیگری کنم و شاید فشار آنها من را به جایی 
می کشید که نباید می کشید. الان دوستان جراح ما ۱۵ تا ۳۰ 

میلیون تومان برای عمل قلب پول می گیرند.
 می گویند دختر من ۱۰ میلیون تومان حقوق می گیرد که 
دروغ می گویند، می گویند لیسانس دارد که دروغ می گویند و فوق  
لیسانس است. آقایی این حرف ها را می زند بگوید مدرک اش مال 
کدام دانشگاه است چقدر می گیرد و دختر من چقدر می گیرد. 
من افتخار می کنم چنین فرزندانی دارم. هیچ کس نمی تواند 
بگوید در طول مدتی که رییس دانشگاه و وزیر بودم فرزندم 
استفاده غیرمنطقی از یک چیزی کرده یا یک امتیازی گرفته 
است. این ادعا ساده نیست. من به فرزندانم افتخار می کنم و از 

خدا شاکر هستم.
می توانند زندگی برادر و خواهر من را هم ببینند که کجا 
زندگی می کنند. کدام یک از آقایان خانواده شان مثل خانواده 
ماست. خیلی وقت ها دیگران باور نمی کنند که اینها فرزندان من 
یا خواهر و برادر من هستند. یا مثلا کسی که با من در دوران 
وزارت دوستی کرده از نظر مالی و دنیایی ضرر کرده است، زیرا 
من مخالف مطب زدن، پول گرفتن، سهم گرفتن و کار کردن در 
مراکز خصوصی بودم و کسی که با من کار کرده از اینها محروم 
بوده است. من هم می توانستم امتیاز بگیرم، وام ارزان قیمت 
بگیرم، برای خودم دستگاه و ابزار وارد کنم، من که در هر جایی 

نفوذ داشتم، اما هیچ جا نه سهمی گرفتم و نه امتیازی دارم.
* فارغ از اتهاماتی که در جلسه استیضاح وزیر کار به 
شخص شما مطرح شد مجموع این حواشی به نفع چه کسانی 

بود؟ و چقدر این اتفاقات به اصل استیضاح مربوط بود؟
وقتی که به من در آنجا حی و حاضر بودم حرف های دور از 
انصاف زده شد پس ممکن است بدتر از این را در مورد وزیر هم 

گفته باشند. آیا وقتی می خواهیم کسی را نقد کنیم باید پا را از 
انصاف فراتر بگذاریم؟ مثلا یکی از نمایندگان گفت می گویند پسر 
آقای تقی زاده با پسر آقای وزیر در دوبی شرکت دارند اما آقای 
تقی زاده گفت که اصلا پسر من پسر ایشان را نمی شناسد، چرا 
باید چنین چیزهایی را پشت تریبون بگوییم؟ اگر هم خلافی 

صورت گرفته باید آن را در دادگاه مطرح کنند.
* نحوه اداره جلسه استیضاح از سوی هیات رییسه را 
چطور می بینید؟ آیا هیات رییسه می توانست جلوی برخی 

مسائل را بگیرد؟
اصولا آقای دکتر لاریجانی نباید اجازه می داد استیضاح کنندگان 
وارد این بحث شوند. حرف هایی زدند که تهمت زدند و حرف نبود. 
وقتی از چیزی اطمینان ندارند چرا آن را پشت تریبون مطرح 
می کنند. آیا این مسلمانی است؟ متاسفانه این بداخلاقی ها از 
زمان آقای احمدی نژاد شدت پیدا کرد. او راحت در صحن مجلس 
شورای اسلامی آمد و چیزی از برادر رییس مجلس را نشان داد. 
ممکن است فردی از من به عنوان نماینده توقعی غیرقانونی 
داشته باشد که من می توانم آن پیشنهاد را نپذیرم. اما اگر من از او 
بخواهم سناریو درست کنم کار خوبی است؟ حتی اگر من خلاف 
کردم نمایندگان متقاضی استیضاح نباید از من صحبت کنند. من 
این را اعلام کردم هر کسی از من توصیه  خلاف قانونی دیده آن 
را رو کند. من اگر اینجا را ول کنم و فقط عمل کنم پول خیلی 
بیشتری در می آورم. بررسی کنید کسانی که شرایط من را دارند 

و بیرون کار می کنند چه میزان درآمد دارند.
* آیا هیات نظارت بر رفتار نمایندگان ادعاهای مطرح 

شده در جلسه استیضاح را بررسی می کند؟
من که نمی توانم بر خودم نظارت کنم! در مورد مواردی که غیر 
از اتهام به خود من است موضوع را بررسی می کنیم و این مورد 

هم می تواند بدون حضور من بررسی شود.
من در ذهنم با خود کلنجار می روم که آیا باید بگوییم چه 
کسی چهکار می کند این که آدم دنبال عیب کسی باشد کار خوبی 
نیست. آیا افرادی که این حرف ها را می زنند جرأت دارند بگویند 

چقدر حقوق می گیرند؟ چرا به هم دیگر تهمت می زنیم؟
من معتقدم در مورد گزینه پیشنهادی دولت برای وزارت کار 
هر کسی را دولت انتخاب کند مجلس به او رای می دهد، اما قطعا 
این فرد هر کسی باشد بهتر از آقای ربیعی نمی تواند وزارتخانه را 
جمع کند. به نظرم نمی تواند خیلی از مسائل را اصلاح کند. آقای 
ربیعی این مهارت را داشت که با کارگران کنار بیاید و کارگران 
اکثرا پشتیبانش بودند ولی جامعه ای که اینقدر مشکلات وجود 
دارد و این میزان اعتراض است اگر کارگر از وزیر دفاع کند بسیار 
مثبت است. آیا کارگران از وزیر بعدی پشتیبانی می کنند؟ سخت 
می بینم چنین آدمی بیاید که به زبان کارگر حرف بزند و با او 
همدردی کند. بالاخره این دغدغه در آقای ربیعی وجود داشت و 
به نظرم مثبت است، اما باید توجه کنیم اگر فردی که بعد از آقای 
ربیعی وزیر کار می شود از ایشان بهتر نباشد ما به کشور صدمه 

زده ایم. امیدوارم که چنین نباشد.
* اصل اعلام وصول استیضاح در روزهای منتهی به 
برگزاری جلسه استیضاح و همچنین در همان جلسه 
می کنید  فکر  رفت، شما  زیر سوال  و  حاشیه ساز شد 
روال قانونی در این زمینه طی شده بود؟ آیا شخص آقای 

لاریجانی در مطرح شدن استیضاح نقش داشتند؟
من نمی توانم ذهن کسی را بخوانم. ما حق نداریم چیزی را که 
از آن مطمئن نیستیم مطرح کنیم. ما موظف به قضاوت درباره 
رفتار افراد هستیم و نه اینکه نیت خوانی کنیم، این حرف هایی که 
از دل آقای لاریجانی می زنند هم بی تقوایی است. از نظر قانونی 
روال استیضاح اشکال نداشت زیرا مهلت یک ماهه آن گذشته 
بود اما این روال باید برای بقیه هم همین طور باشد که نیست. 
توجیه آقای لاریجانی این بود که سعی بر این است استیضاح 
انجام نشود و اگر استیضاح کنندگان اصرار نکنند، ما اصراری به 
اجرای قانون نداریم ولی اگر اصرار کنند باید قانون را اجرا کنیم. 
به هر حال درست کردن چنین جوی منطقی نیست اما این روال 

هم جای تامل داشت.
* سوال از رییس جمهور در حال حاضر در دستور کار 
مجلس قرار دارد، چقدر فکر می کنید این کار به حل 
مشکل کشور کمک کند و هدف متقاضیان سوال را چه 

می دانید؟
من نمی دانم چرا آقای روحانی نمی خواهد به این سوال ها 
جواب دهد. من اگر جای آقای رییس جمهور بودم خیلی قبل تر 
از اینها به مجلس می آمدم و صحبت می کردم. بحث هایی که در 

سوال مطرح شده تنها مربوط به رییس جمهور نیست.
* آیا پیش بینی می کنید که جلسه سوال از رییس جمهور 

هم مثل جلسه استیضاح دچار حاشیه شود؟
من معتقدم ما الان بیش از هر موقع به وحدت و انسجام 
نیاز داریم. این وجدان جامعه است که باید قضاوت کند چقدر 
حاشیه های جلسه استیضاح آقای ربیعی بر اساس انصاف و 
عدالت بوده است. هیچ کس از عیب مبرا نیست و معصوم نیست. 
متاسفانه ما می خواهیم به جای تقویت نقاط قوت، عیب ها را پیدا 
کنیم، این خیانت به مملکت است. تمام فکر و ذکر ما باید این 

باشد که برخی مردم که زندگی متوسط و متوسط به پایین دارند 
با تحریم هایی که آمریکا ایجاد می کند به زیر خط فقر می روند. 
در این شرایط ما می خواهیم به هم فحش بدهیم، این جفا در 
حق مردم است. باید بدانیم اگر تقصیری هست مربوط به همه 
ماست و بپذیریم که هر کدام قصوری داشتیم، دشمن می خواهد 
ما با هم بجنگیم. اگر یک نقطه ضعف پیدا کنیم و مکررا آن را 
بزرگ کنیم و بعد تمام چیزهای دیگر را در حاشیه قرار دهیم این 
خیانت نابخشودنی است. اگر تقوا را مراعات نکنیم ممکن است 
نفسانیات بر ما غلبه پیدا کند و چیزهایی بگوییم که نباید بگوییم. 
من هم خیلی چیزها می توانم بگویم که واقعیت است اما آیا صلاح 
است که این موضوعات مطرح شود و آیا دردی را درمان می کند؟
* نامه آقای روحانی به رییس مجلس در مورد موضوع 
سوال از سوی عده ای تعبیر به تهدید شد، نظرتان درباره 

آن نامه چیست؟
اگر آنطور که ما سوال می کنیم، ایشان هم همانطور جواب 
دهد دعوا می شود. این سوال که چرا بیکاری وجود دارد آیا 
رییس جمهور باید تنها جواب دهد؟ یا در مورد گرانی ارز مگر 
فقط رییس جمهور باید جواب بدهد. اگر من باشم موضوع را باز 
می کنم و ممکن است خیلی حرف ها را بگویم. وقتی رهبری 
اقتصاد مقاومتی را مطرح می کنند معنایش این است که ما با 
مشکلی مواجه می شویم پس باید آماده باشیم. ما از نظر اقتصادی 
با مشکل مواجه خواهیم شد، چه این رییس جمهور باشد و چه 
روسای جمهور دیگری سر کار بیایند. باید خود را مقاوم کنیم و 
این مقاومت از تعامل ایجاد می شود. ما در این برهه نیازمند این 
هستیم که پشتوانه هم باشیم نه اینکه بگردیم و عیب های هم را 

پیدا کنیم، این به ضرر جامعه و به نفع دشمن است.
* موضوع رفع حصر و رفع ممنوع التصویری رییس 
دولت اصلاحات چقدر در این شرایط می تواند به انسجام 

ملی کمک کند؟
من معتقدم اگر می خواهیم انسجام کشور حفظ شود باید 
عقده ها و گره های موجود را برطرف کنیم و نسبت به رفع حصر و 
رفع ممنوع التصویری آقای خاتمی هم اقدام کنیم. باید با تمام توان 
به صحنه بیاییم که انسجام داخلی را تقویت کنیم و مملکت را در 
مقابل تحریم ها و توطئه های دشمن واکسینه کنیم. نمی شود با 
دعوا کردن مقابل دشمن بایستیم، ما الان چنین انسجامی نداریم. 
هر کدام از اینها برای خود پشتوانه هایی دارند که می توانند دست 
به دست هم بدهند، پشت رهبری بایستند و کشور را به جلو 
ببرند. چیزی که باید بپذیریم این است که عقده ها و گره ها باید 

گشوده شود.
* برخی می گویند در شرایطی که مردم با مشکلات 
اقتصادی زیادی مواجه هستند رفع حصر چه گره ای از 

مشکلات مردم را باز می کند؟
این کار موجب تقویت انسجام و سرمایه اجتماعی می شود. ما 
اوایل انقلاب خیلی تنگنا داشتیم. از نظر مسکن، پوشش، نقلیه 
و جاده خیلی چیزها نداشتیم ولی هر چه داشتیم برای حفظ 
انقلاب در طبق اخلاص گذاشتیم. الان نه تنها حاضر نیستیم 
از داشته هایمان بگذریم بلکه توقع ایجاد کرده ایم که نداشته ها را 
هم داشته باشیم. انسجام داخلی، تحمل پذیری مردم را در مقابل 
مشکلات افزایش می دهد. ما می توانیم به خاطر اعتقادمان خیلی 
چیزها را نبینیم و نخواهیم اما وقتی دعوا وجود دارد می گوییم 
آن را می خواهیم. مثلا اگر من ماشین خارجی سوار نشوم اتفاقی 
نمی افتد یا اگر یخچال خارجی نداشته باشم، یا کفش خارجی 
نداشته باشم مشکل پیدا می کنم؟ اما وقتی انسجام نیست و در 
دل انسان عقده وجود دارد همه اینها را می خواهد.من با مسئولین 
مختلف درباره رفع حصر صحبت کنم اما معتقدم داد و بیداد راه 
انداختن در رسانه ها مشکلی را حل نمی کند و حتی نقض غرض 
است و باعث می شود برای حل یک مشکل، مشکل دیگری به 
وجود بیاید، ما باید راهی را برویم که انسجام و وحدت به وجود 
بیاید نه اینکه دعوا را تشدید کنیم. به نظر من بدون هماهنگ 
کردن تمام سلایق و عقیده ها، ایستادن در مقابل تحریم ها کار 
بسیار دشواری خواهد بود. هر قدر بتوانیم نیرو و پتانسیل های 
اجتماعی با سلایق مختلف را هماهنگ کنیم ضربه پذیری ما 
کاهش پیدا خواهد کرد و هر قدر حلقه را تنگ کنیم حتی اگر آن 

عده با تمام وجود هم بایستند موفق نخواهند بود.
* رهبری اخیرا شرط مذاکره با آمریکا را اقتدار عنوان 
کردند، به نظر شما این اقتدار به چه شکل حاصل می شود؟

آنچه من می دانم این است که اقتدار ما در انسجام و سرمایه 
اجتماعی ما و همچنین اجرای عدالت در جامعه است. عدالت 
چپ و راست، جنسیت، اعتقاد و سلیقه نمی شناسد. کسی که 
می خواهد عادلانه رفتار کند باید حتی با دشمنش هم بر اساس 
عدالت رفتار کند. اگر توانستیم عدالت را در عمل پیاده کنیم 
قدرتی پیدا خواهیم کرد که هیچ قدرت خارجی نمی تواند به آن 
خدشه وارد کند. اگر آمریکا مساله سازی می کند به این خاطر 
است که عده ای در داخل تحریک می کنند، وقتی مردم ببینند که 
با آنها با انصاف برخورد می شود یا با همه سلایق، قومیت ها، نژادها 
و جنسیت ها با انصاف برخورد می شود این انسجام ایجاد خواهد 
شد و آنچه می تواند قدرت ما را شکل دهد انسجام و وحدت است.

* در ماه های گذشته عنوان شد که 11 میلیارد دلار ارز 
دولتی تخصیص داده شده و تنها در مورد دو میلیارد دلار 
آن شفاف سازی شده و اسامی دریافت  کنندگان ارز دولتی 
منتشر شد، چرا این شفاف سازی به صورت کامل انجام 

نشد؟
کافی است یکسری اطلاعات را منتشر کنید که پول به چه 
کسی داده شده است، در این صورت آمریکا و یکسری کشورهایی 
که می خواهند ما را تحریم کنند دیگر نیاز ندارند به دنبال 
جاسوس بگردند بلکه به راحتی آن فرد را تحریم می کنند. در 
نتیجه اینکه ما اطلاعامات مان را در رسانه ها منتشر کنیم باعث 
می شود کار جاسوس های آنها راحت شود. شفافیت صرفا در اعلام 
رسانه ای نیست، سیستم باید به گونه ای باشد که میزان دریافت، 
نحوه واردات کالا و نحوه عرضه آن در بازار مشخص باشد. این 
فرآیند مورد نیازی است که در حال حاضر قابل رصد کردن و 
در نتیجه قابل نظارت و کنترل نیست. در واقع مدیریت فرآیند 
باید به گونه ای باشد که جلوی احتکار یا هر اقدام و اشتباه دیگر 
در این مسیر گرفته شود. اینکه ما یک سایت را باز می کنیم و 
می گوییم هر کس می خواهد مواد اولیه وارد کند می تواند این کار 
را انجام دهد باید توجه داشته باشیم اگر ما مثلا ۱۰ تن مواد اولیه 
می خواهیم نباید اجازه دهیم برای ۱۰۰ تن مواد اولیه ثبت نام شود 
اما الان وضعیت به گونه ای است که ممکن است ارز را بگیرند و 

بعد مشخص نشود این ارز چه شده است.
* سیستم برگزاری انتخابات در کشور چه تغییراتی 
نیاز دارد و به طور ویژه آیا نحوه برگزاری انتخابات مجلس 

نیازمند تغییر است؟
ما باید ساختار حزبی شکل بدهیم و اگر انتخابات مجلس را 
حزبی نمی کنیم باید آن را استانی کنیم، این باعث می شود توقعات 
مردم از نمایندگان دقیق تر شود. در واقع اگر ساختار مناسب وجود 
داشته باشد توقع مردم از نمایندگان قابل کنترل خواهد بود و 
در نتیجه می توانیم تصمیم کارآمدتری بگیریم. البته مهم تر این 
است که ساختار اجتماعی و احزاب شکل بگیرد. اگر اینگونه باشد 
مانیفست و دستورالعمل احزاب و همچنین برنامه های آن برای 
بخش های مختلف کشور روشن خواهد بود. در این صورت افرادی 
که از احزاب وارد مجالس خواهند شد دقیقا دنبال آن چیزی 

هستند که حزب شان به عنوان برنامه ارائه داده است.
اینکه ما انتخابات مجلس را استانی کنیم یک قدم رو به 
اگر  است.  انتخابات  شدن  حزبی  بهتر  حالت  در  و  جلوست 
این چنین نباشد باید تاوانش را بدهیم، همچنان که در شرایط 
حاضر می دهیم. اگر برای ساخت مملکت سیاستمداران در کنار 
هم بنشینند و الگوهایشان را ارائه کنند نوعی تعامل به وجود 
می آید و هر کس سهم خود را در پیشرفت کشور ایفا خواهد کرد.
* شما نماینده قوه مقننه در بحث موسسات مالی بودید، 
تعیین تکلیف سپرده گذاران این موسسات به صورت 
صددرصدی چه زمانی انجام خواهد شد؟ موضوعی که 
اخیرا پس از برخی نوسانات اقتصادی مطرح شد، این بود 
که نحوه پرداخت مطالبات به سپرده گذاران این موسسات 
موجب افزایش نقدینگی در جامعه و نوسانات اقتصادی 

شده، ارزیابی شما از این موضوع چیست؟
می دانید این موسسات هر سال چقدر نقدینگی را در جامعه 
افزایش می دادند، آنها در شرایطی که عادی عمل می کردند به 
پول من ۲۵ تا ۳۰ درصد سود می دادند. حساب کنید اینها در 
عرض یک سال چقدر به نقدینگی اضافه می کردند در حالیکه 
تولیدی هم اتفاق نیفتاده بود. اینکه نقدینگی افزایش پیدا کرده 
به دلیل این است که سیستم مالی کنترل نداشته و این اتفاقات 
افتاده است. الان اگر ما هیچ کاری هم نکرده باشیم همین که این 
موسسات را جمع کردیم باعث می شود نتوانند نقدینگی را اضافه 
کنند و از رشد نقدینگی غیرمهار شده جلوگیری می شود. در واقع 
پیش از این رقابت برای افزایش نقدینگی در بازار بود و هر سال 
هم افزایش پیدا می کرد. دارایی این موسسات وجود دارد و در حد 
دارایی آنها برایشان خط اعتباری باز شده است، اینطور نیست که 

پول جدید بدون پشتوانه مالی تزریق شده باشد.
 در حال حاضر سپرده گذاران از یک میلیارد به بالا پول شان را 
نگرفتند. این موسسات برج، ساختمان و زمین دارند که ما هنوز 
آنها را نفروختیم. این پول از جیب مردم پرداخت نشده است 
و وقتی این اموال فروخته شود شاید بتوانیم سپرده های بالای 
یک میلیارد تومان را هم تسویه کنیم. قاعدتا تا شهریور ماه باید 
سپرده های تا یک میلیارد تومان پرداخت شود که این مساوی 
بیش از 99 درصد تمام سپرده گذاران است. اگر ما عجله می کردیم 
و اموال را زودتر می فروختیم سپرده گذاران ضرر می کردند، ضمن 
اینکه ممکن است اموال دیگری هم شناسایی شود. این افراد 
زرنگ تر از این هستند که همه اموال شان را به نام خودشان کنند. 
اگر این اموال شناسایی و فروخته شود شاید بتوان همه پول ها را 
تسویه کرد. یک عده از سپرده گذاران هم معتقد هستند اموال 
اینها بیش از این حرف هاست. اگر این چنین باشد سودهایی که 
باید به سپرده گذاران تعلق بگیرد هم به آنها داده می شود اما قدم 
اول این است که خط اعتباری بانک را برگردانند البته بیشترین 
سپرده گذاران زیر ۲۰۰ میلیون تومان بودند و الان دیگر فشار 

سابق در جامعه وجود ندارد.
* گفته می شود اعتراضات دی ماه بخش عمده ای مربوط 
به همین موسسات بوده و مرکز پژوهش ها هم می گوید بر 
اساس گزارش این مرکز 76 درصد فراخوان های دی ماه 

مربوط به این موسسات بوده است.
شهرها  از  کدام  هیچ  در  اطلاعات  وزارت  آمار  اساس  بر 
سپرده گذاران دخالتی در تجمعات دی ماه نداشتند. اطلاعات 
مرکز پژوهش ها هم با وزارت اطلاعات همخوانی ندارد چون 
وزارت اطلاعات تجمع کنندگان را برده و از آنها سوال کرده است، 

طبیعتا وزارت اطلاعات این وضعیت را رصد کرده است.
* نظر شما درباره فیلترینگ تلگرام چیست؟ در حال 
حاضر رسانه های رسمی به دستور قضایی از تلگرام خارج 
شده اند و گروه های مخالف نظام همچنان در این فضا 
هستند و مردم هم از این نرم افزار استفاده می کنند. آیا 

شما موافق این فیلترینگ هستید؟
من معتقد به واکسیناسیون و پیشگیری هستم. اگر بتوانیم 
راه حل هایی برای انسجام و وحدت پیدا کنیم و برخوردمان را بر 
اساس عدالت تنظیم کنیم تلگرام هیچ غلطی نمی تواند بکند. ما 
باید کاری کنیم که انسجام و وحدت افزایش پیدا کند و این کار با 

دستور، امر و نهی محقق نمی شود.

محمدباقر قالیباف سیاستمدار همیشه ناکام سالهای گذشته این روزها به فکر رهبری 
اصولگرایان افتاده است و بعد از ۱۲ سال امروز به جای رویای ریاست جمهوری رویای 
رئیس مجلس شدن را در سر می پروراند. فائزه عباسی: یک هفته بعد از دوازدهمین 
انتخابات ریاست جمهوری بود که قالیباف به عنوان کاندیدای ناکام و کنار گذاشته 
اصولگرایان انتقاد از جناح راست را کلید زد. او که تصور نمی کرد جمنایی ها ابراهیم 
رئیسی را به او ترجیح بدهند در روزهای آخر رقابت انتخابات 9۶ با اکراه به نفع تولیت 
آستان قدس کنار رفت اما این کنار رفتن به معنای کنار گذاشتن کینه اصولگرایان 
نبود.درست در همان روزها ایده نواصولگرایی را مطرح کرد و از جناح راست خواست تا 
پدرخوانده ها را کنار بگذارند. همین حرف باعث شد تا راست سنتی از موتلفه تا جامعه 
روحانیت مبارز مقابل او جبهه بگیرند. اما گویا قالیباف همچنان سودای رهبری در میان 

اصولگرایان را دارد. 
* قالیباف نامه یا مانیفست نواصولگرایی 

تا چند ماه بعد از انتخابات تیرهای قالیباف یک ریز و پی در پی جناح راست را 
نشانه رفت تا اینکه به یکباره در انتقاد به اصولگرایان دست به قلم شد و فرمان آتش به 
اختیار برای جوانان اصولگرا صادر کرد. او نوشت: در ماههای گذشته بسیاری از شما به 
صورت حضوری و غیر حضوری با من از دغدغه های جدی خود دربارة آینده کشور و 

انقلاب سخن گفتید. این شور و شوق و احساسِ مسئولیتِ تحسین برانگیزِ شما مرا برآن 
داشت که دست به قلم برده و برخی نگرانی های خودم را با شما و مردم عزیزمان در 
میان بگذارم. پایانِ رقابت هایِ انتخاباتی به معنایِ فراموش کردنِ ناکارآمدی هایِ دولتِ 
مستقر یا نادیده گرفتن برخی خطاهایِ دوستانِ جبهه انقلاب نیست. قالیباف با اشاره 
به اینکه به این باور رسیدم که »تغییرِ اساسی در نحوه کنشِ جریانِ اصول گرایی« یکی 
از مطالباتِ اصلیِ امروزِ شما جوانانِ مومن و دلسوزِ انقلاب و کشور است، تأکید کرد 
که اصول گرایی باید با حفظِ مبانی و ارزش هایِ انقلابیِ جمهوریِ اسلامی، حرکت در 
راستایِ »نو اصول گرایی« را هرچه زودتر آغاز کند.بیشتر از یک سال است که از آن نامه 
نگاری ها و انتقادات می گذرد اما ماجرا هنوز برای او  تمام نشده است و حالا حزب 
پیشرفت و عدالت که پرچم رهبری اش در دست قالیباف است از انتشار مانیفست 
»نواصولگرایی« سخن می گوید. محسن پیرهادی عضو شورای مرکزی این حزب به 
باشگاه خبرنگاران جوان گفته است: تا دو هفته آینده مانیفست در شورای مرکزی 
جمعیت پیشرفت و عدالت ایران به طور کامل تصویب و منتشر خواهد شد و بعد از 
انتشار در مورد ابعاد آن صحبت خواهیم کرد. ما تلاش کردیم این ایده را پیگیری کنیم.

پیرهادی با اشاره به صحبت های قالیباف در مورد نواصولگرایی گفت: ایده نواصولگرایی 
به نام قالیباف است و بعد از انتشار حتما نظراتی را بیان خواهد کرد. این ایده توسط 

جمعیت پیشرفت و عدالت ایران پیگیری شده و سایر اصولگرایان می توانند نظراتشان 
را پس از انتشار بیان کنند.

* قالیباف مجلس را می خواهد 
سه دوره ناکامی در انتخابات ریاست جمهوری یک حقیقت را در گوش قالیباف 
فریاد می زند و آن خداحافظی با آرمان ریاست جمهوری است. هرچند به نظر می 
رسد خودش هم کم کم به این باور رسیده است که نمی تواند مرد اول خیابان 
پاستور باشد اما این دلیل نمی شود که به نفر اول بهارستان شدن فکر نکند. 
در راستای همین رویاپردازی ها است که با نگاه به مهلت دوساله تا  انتخابات 
مجلس فکر رهبری اصولگرایان برای رسیدن به کرسی های خانه ملت او و برخی 
نزدیکانش را رها نمی کند و همه برنامه ریزی ها برای تحقق این آرمان  حتی 
در تاروپود عکس های اینستاگرامی اش موج می زند. قالیباف که گویا دوران علی 
لاریجانی را برای مجلس تمام شده می داند رویای رئیس قوه مقننه شدن بعد از او 
را در سر می پروراند و از امروز به دنبال هموار کردن راه برای رسیدن به ساختمان 
هرمی شکل بهارستان است اما از انجایی که سایه سنگین رقیب هم تیمش یعنی 
ابراهیم رئیسی و محسن رضایی بر سر آن سنگینی می کند هیچ بعید نیست 

قالیباف در این موضوع هم ناکام بماند.

مسعود پزشکیان:

رفع حصر موجب حفظ انسجام می شود

قالیباف و اشتباهاتی که تمامی ندارد

آقای خلبان و رویای ریاست بر بهارستان

پشت پرده حزب علی لاریجانی چیست؟

اما و اگرهای یک حزبِ بی نام 
تنها  چند روز پس از آخرین بار که کاظم جلالی رییس مرکز پژوهش های 
مجلس، هر گونه فعالیت های حزبی خود، علی لاریجانی و دیگر نزدیکان رییس 
مجلس را تکذیب کرد، بهروز نعمتی نماینده اصولگرای تهران، بار دیگر از ادامه 
فعالیت های این گروه از سیاسیون خبر داده و گفته که جلساتی با لاریجانی و جلالی 

در این خصوص داشته است.
تا  »رهروان«  »آیا  تیتر  با  گزارشی  در  جاری  مردادماه  همین  سیزدهم  روز 
شهریورماه حزب می شود؟« آخرین فعالیت های حزبی علی لاریجانی و نزدیکانش 
را بررسی کرده و در نهایت با اشاره به اینکه در سال های گذشته اظهاراتی همچون 
سخنان آن زمان بهروز نعمتی نماینده اصولگرای نزدیك به رییس مجلس که از آغاز 
به کار حزب »رهروان« در آینده نزدیك خبر داده بود، بارها تکرار شده اما این زمان 
مستقبل، هیچگاه فرانرسیده، گزارش را اینچنین پایان دادیم که »یافتن پاسخ این 
سوال که آیا این بار هم باید منتظر تکذیب فعالیت حزبی نزدیکان لاریجانی باشیم یا 
نه، همچنان در گروی زمان است و البته حضور کاظم جلالی و دیگر چهره های موثر 

نزدیك به رییس مجلس در جمع خبرنگاران.«

* قسم جلاله جلالی در رد فعالیت حزب لاریجانی
از قضا همین اتفاق هم افتاد. زمان گذشت و »روز خبرنگار« از راه رسید تا کاظم 
جلالی نماینده تهران و رییس مرکز پژوهش های مجلس به بهانه گرامیداشت این 
روز در جمع خبرنگاران حاضر شود. محور اصلی سخنان جلالی البته در آن جلسه 
آن چنان که انتظار می رفت، ارایه گزارش عملکرد مرکز پژوهش ها و راهکارهای فائق 
آمدن بر مشکلات اقتصادی این روزها بود. اما آنگاه که گزارش جلالی تمام شد و 
نوبت به خبرنگاران رسید، همین که چراغ میکروفن نخستین خبرنگار روشن شد، 
بحث »رهروان« و فعالیت های حزبی لاریجانی و نزدیکانش در اولویت بحث قرار 
گرفت و البته پاسخ جلالی هم همان بود که اردیبهشت ماه امسال به »اعتماد« گفته 
بود: »حزب، بی حزب!« هرچند که این بار، شاید به دلیل تکرار مکرر این پرسش و 
نیز شاید به دلیل حضور جمعی از خبرنگاران پرسشگر در مقابل، این پاسخ تکراری 
مبنی بر تکذیب هرگونه فعالیت حزبی لاریجانی و نزدیکانش، با آب و تاب دوچندان 
و با اصرار مشدد و تاکید موکد انجام شد. آنجا که جلالی گفت: »ولله تا الان در هیچ 
جلسه ای حضور نداشتم. من و لاریجانی در هیچ جلسه ای حاضر نشدیم. حتی یك 
جلسه هم در خصوص این حزب نداشتیم و ضمن احترام به نعمتی و دوستان عزیز 
در مسیر تشکیل حزب، بنده و آقای لاریجانی حتی یك جلسه هم با این دوستان 

نداشتیم.«
جلالی که سال ها پیش از ورود به عرصه سیاست به عنوان یك نماینده مجلس، 
خبرنگار و مجری برنامه های سیاسی تلویزیون بود، صحبت هایش را با طرح یك 
پرسش احتمالی ادامه داد و گفت: »اگر از من بپرسید چه کسانی در این حزب 
هستند، باید بگویم که به جز نعمتی، عبدی و صدر کسی را نمی شناسم« رییس 
فراکسیون »مستقلین ولایی« مجلس که برای اثبات صحت گفتارش، ناچار به قسم 
جلاله رو آورده بود، اضافه کرد: »ولله! هیچ اطلاعی هم ندارم. فکر من و آقای 
لاریجانی این است که در حال حاضر مشکلات کشور چیزهای دیگری است و باید 
به مسائل مهم تر بپردازیم و الان این موضوع را اولویت نمی دانیم.« این نماینده عضو 
کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس همچنین گفت: »اگر کسی سندی 
در اختیار دارد که نشان می دهد بنده در جلسه ای برای فعالیت حزبی حضور داشتم، 
ارایه دهد!« جلالی بار دیگر تاکید کرد که عضو هیچ حزبی نخواهد شد و در این 
رابطه گفت: »بنده یك بار در مدت کوتاهی در حزبی به شکل قهری عضو شدم که 
تا عمر دارم پشیمانم و دیگر در ایران در هیچ حزبی عضو نمی شوم.« قاعدتا اشاره ای 
به فعالیتش در شورای مرکزی حزب »اعتدال و توسعه«، حدود یك دهه قبل و نهایتا 
استعفا از این حزب در پاییز سال ۸۶، به همراه حمیدرضا حاجی  بابایی وزیر آموزش 
و پرورش دولت احمدی نژاد و رییس فعلی فراکسیون نمایندگان ولایی مجلس، 
محمدجواد ایروانی عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام در آن زمان و مجید قاسمی 
رییس اسبق بانك مرکزی. حزبی که از سال 9۲ با پیروزی حسن روحانی در انتخابات 

ریاست جمهوری، بسیاری از اعضایش را در کابینه می بیند. 
البته جلالی برای اثبات صداقت گفتارش به همین بسنده نکرد و باز ادامه داد: 
»خیلی ها در کشور به من تقاضای عضویت در حزبی را مطرح کردند؛ نمونه آن آقای 
قالیباف برای تشکیل حزب توسعه و پیشرفت بود. اصرار هم داشتند، اما من گفتم 
اراده ای برای عضویت در حزبی ندارم«. جلالی حتی گفت: »اگر آقای لاریجانی که 
برای ایشان احترام زیادی قائل هستم هم بخواهند حزبی را تشکیل دهد، عضو آن 

حزب نخواهم شد.«

* نعمتی: ده ها جلسه با جلالی و لاریجانی داشتیم
تنها ۲ روز پس از این اظهارات اما بهروز نعمتی دیگر نماینده نزدیك به رییس 
مجلس بار دیگر از فعالیت های این گروه از سیاسیون سخن گفته است. نعمتی در 
این رابطه به »مهر« گفته است: »در آستانه انتخابات مجلس دهم، بالغ بر ۱۰جلسه 
با حضور جمعی از دوستان با آقای جلالی صحبت کردیم و خود ایشان هم ریاست 
جلسات را برعهده داشت و جالب است که خود آقای جلالی تاکید کرد که افرادی 
مانند آقای جواد هروی و ایرج عبدی به سمت تشکیل اساسنامه بروند اما چون این 
موضوع با مقطع انتخابات همزمان شد، ایشان گفت که فعلا دست نگه دارید که 
تصور نشود این حزب برای انتخابات مجلس است.« این نماینده اصولگرا همچنین 
گفته است: »پس از آن هم خودم چند نوبت با آقای جلالی تشکیل جلسه دادم و 
با هم بحث کردیم. حالا اینکه ایشان اخیرا گفته تمایلی برای حضور در هیچ حزبی 
ندارد، نمی دانم علتش چیست؛ ممکن است، ایشان توجیهاتی داشته باشد ولی فکر 
می کنم اگر قرار است کار درستی در این کشور انجام شود و پاسخگویی هم وجود 
داشته باشد، باید یك حزب فراگیر تشکیل شود.« او حتی گفته است: »یکی دو بار 
هم با آقای لاریجانی درخصوص این حزب جلسه ای داشتیم اما ایشان تاکنون جواب 

صریحی نداده است.«

* ما »رهروان« نیستیم!
سیزدهم مردادماه در همان گزارشی که پیش تر نیز مورد اشاره قرار گرفت، 
نوشته بودیم که این بار از حزب نزدیکان لاریجانی با عنوان »رهروان« یاد شده و 
اتفاقا توضیح دادیم که در چندسالی که هر از گاه، خبرهایی از آغاز به کار این حزب 
به میان می آید، اسامی و عناوینی مختلف به عنوان نام این حزب استفاده می شود 
و همین طور نوشتیم که علت این تعدد عنوان هنوز بر کسی روشن نشده است. 
حالا اما نعمتی تاکید کرده که نام این حزب هرچه باشد، »رهروان« نیست. عنوانی 
برگرفته از نام فراکسیون »رهروان ولایت« که به عنوان فراکسیون اکثریت مجلس 
نهم و به ریاست کاظم جلالی، ۴ سال تمام علی لاریجانی را در مقام رییس مجلس 
و محمد حسن ابوترابی فرد و محمدرضا باهنر را در جایگاه نواب رییس مجلس 
نهم تثبیت کرد. نعمتی البته پیش از این نیز در مقاطعی تاکید کرده بود که حزب 
مدنظرش با عنوان »رهروان« یا »رهروان ولایت« فعالیت نخواهد کرد اما این تاکید 
موکد و مجدد او تنها یك روز پیش از برگزاری مجمع عمومی این تشکیلات، شاید 
به این معنا است که قرار نیست فعالیت های این حزب لزوما براساس خط و مشی 
فراکسیون »رهروان ولایت« دنبال شود. توضیحی که به جای آنکه روشنگر خط و 
ربط این حزب باشد، صرفا بر ابهامات پیرامون این فعالیت های احتمالی افزوده است. 
هرچند او در مقابل سوال های مکرر خبرنگار مهر، بالاخره بخشی از اصول این حزب 
را آشکار کرده و با تاکید بر اینکه انگیزه اساسی و هدف اصلی تشکیل این حزب، 
پرهیز از افراط و تفریط است، گفته که قطعا با جریان »فتنه« و جریان »انحراف« 

زاویه خواهند داشت.

* جلالی تکذیب می کند؛ این بار از جایگاه »روحِ لاریجانی«
تکذیب این سخنان نعمتی اما این بار برخلاف نوبت قبل، موکول به گذر زمان و 
مواجهه جلالی با خبرنگاران نشد. رییس مرکز پژوهش ها کمتر از ۶ ساعت پس از 
انتشار سخنان نعمتی با خبرگزاری اصولگرای مهر گفت وگو کرد و این بار برخلاف 
نشست روز خبرنگار که به تفصیل موضوع را تکذیب کرده بود، به یك جمله بسنده 
کرد و گفت: »نه روح آقای دکتر لاریجانی از این حزب خبر دارد و نه من. در جریان 

اخبار این حزب نیستم.«

* پایان همنشینی جلالی و نعمتی یا تقسیم کار جدید یاران لاریجانی
کاظم جلالی و بهروز نعمتی اگرچه در این موضوع خاص، یعنی تحزب اینچنین 
مقابل یکدیگر ایستاده و پی درپی گفته های یکدیگر را تکذیب می کنند اما در 
بسیاری از موضوعات با یکدیگر هم نظرند. این دو نماینده مجلس ازقضا شباهت های 
بسیاری نیز به یکدیگر دارند و شاید یکی از مهم ترین شباهت ها در جریان انتخابات 
مجلس فعلی و زمانی که ناگهان هر دو قبای نمایندگی شهرستان را از تن درآورده 
و رخت نمایندگی پایتخت بر تن کردند. آنها، هردو در آستانه انتخابات مجلس دهم، 
درپی ائتلافی که میان اصولگرایان میانه رو و اصلاح طلبان شکل گرفت، وارد »لیست 
امید« شدند و هردو نیز پس از ورود به مجلس، از عضویت در »فراکسیون امید« سر 
باز زدند. آنها همچنین در کنار هم فراکسیون »مستقلین ولایی« را تشکیل دادند و 
در ادامه کار مجلس دهم نیز در بسیاری مقاطع، کنار یکدیگر ایستادند اما حالا به 
نظر می رسد نباید منتظر همنشینی شان در جلسه مجمع عمومی این حزب بی نام 

و تازه تاسیس باشیم.

نکتـه
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»اى كه چون كارها به تنگنا مى  افتد، درى به روى ما مى  گشایى 
كه به خیال كسى هم نرسیده است! بر محمّد و خاندان محمّد 

درود فرست و براى كارهاى به تنگناافتاده  ام، درى بگشاى كه به 
خیال كسى هم نرسیده است. اى رحیم ترین رحیمان!«.

شنبه - 27 مرداد 1397- سال بیست و یکم - شماره  4627

افزایش کالاهای اساسی، پس از فروکش کردن تب سکه و دلاركاریکاتور

طرح:  رضا باقرى شریف

رئیس سازمان صنعت، معدن وتجارت استان قم، گفت: مردم استان درصورت 
مشاهده هرگونه تخلف دربازار، آن را با سامانه ۱۲۴ در میان بگذارند تا رسیدگی شود.

محمود سیجانی افزود: تیم های نظارتی سازمان صنعت، معدن و تجارت با همکاری 
سایر دستگاه های متولی، به صورت شبانه روزی در حال رصد نحو ارائه کالاهای مورد 
نیاز مردم به بازار هستند و با هرگونه اختفا و احتکار صورت گرفته در این بخش به 
شدت برخورد خواهد شد.وی بیان کرد: در همین رابطه صنایع فعال در استان قم بر 
اساس سیاست های اقتصاد مقاومتی آمادگی کامل دارند تا کالاهای اساسی مورد نیاز 
مردم را به بازار عرضه کنند و هیچ گونه کمبودی در این زمینه وجود ندارد.وی درادامه 
سخنان خود گفت: رسانه ها می توانند با نمایش توانمندیهای صنعت، خودباوری و 
روحیه امید را در این شرایط خاص اقتصادی درجامعه تقویت و تحریم های دشمنان 

را بی اثر کنند.سیجانی افزود: حجم زیادی از مشکل های اقتصادی به وجود آمده به 
دلیل جنگ روانی دشمن است و رسانه های داخلی می توانند با به تصویر کشیدن 

حجم بالای فعالیت صنایع کشور، به مردم نوید تغییر شرایط را دهند.
وی با اشاره به سیاست های جدید اقتصادی دولت به ویژه در زمینه ارز، تاکید 
کرد: با وجود برخی مشکل ها، صنایع کشور ارز مورد نیاز خود را از طریق سامانه های 
درنظرگرفته شده تامین می کنند و این که وانمود شود صنایع به دلیل مشکل های 

اقتصادی، غیرفعال هستند، صحیح نیست.
وی ادامه داد: تحریم، در کنار آسیب هایی که به همراه دارد، فرصتی برای بهتر 
استفاده کردن از ظرفیت صنایع داخلی و به جریان انداختن بخش های تعطیل شده 

واحدهای صنعتی برای پاسخ گویی به نیازهای بازار است.

رئیس سازمان صنعت، معدن وتجارت استان قم:

مردم قم هرگونه تخلف در بازار را به 124 اطلاع دهند

نامحـرمانه

اخبــار

پخش دادگاه مفاسد اقتصادی از صداوسیما 
دادستان کل کشور گفت: جلسات دادگاه مفسدان اقتصادی به صورت علنی و با حضور خبرنگاران 
برگزار می شود.حجت الاسلام و المسلیمن منتظری در پایان کمیسیون سیاسی اجتماعی مجلس 
خبرگان رهبری در قم اظهار کرد: دادگاه مفسدان اقتصادی علاوه بر علنی بودن پس از فیلمبرداری از 
شبکه های مختلف صدا و سیما پخش خواهد شد.وی از تشکیل پرونده های متعددی برای دانه درشت ها 
و عاملان فساد اقتصادی در موضوع ارز، سکه، طلا و خودرو خبر داد و افزود: با توجه به گستردگی این 
پرونده ها رسیدگی به این جرائم زمان بر خواهد بود اما به این معنا نیست که از حق قانونی خود کوتاه 
بیاییم.وی با اشاره به این که »شعبه های ویژه و قضات مجرب و کاردان در سطح کشور برای رسیدگی به 
پرونده های فاسدان اقتصادی در نظر گرفته شده است« خاطرنشان کرد: همانگونه که مقام معظم رهبری 
در پاسخ به نامه ریاست قوه قضائیه بر سرعت و اتقان تاکید داشتند، دستگاه قضایی با رعایت این دو اصل 

به این پرونده ها رسیدگی خواهد کرد.

دو نرخی شدن بنزین منتفی شد 
 سخنگوی کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی گفت: کارت سوخت و دو نرخی شدن بنزین 
منتفی است.اسداله قره خانی سخنگوی کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی و نماینده مردم علی 
آباد کتول استان گلستان در مجلس شورای اسلامی گفت::مردم در مصرف سوخت صرفه جویی کنند 
طوری که مصرف سوخت ما با تولید برابر باشد.وی ادامه داد: در این صورت دولت اراده ای ندارد که کارت 
سوخت را به کار بگیرد یا اینکه دو قیمتی و سهمیه بندی شود.قره خانی گفت: اگر تولیدات ما جوابگو 
نباشد و واردات داشته باشیم و یا هزینه های تولید مان بالا برود آنجاست که دولت تصمیم می گیرد 
سیاست دیگری را اعمال کند، اما در حال حاضر چنین تصمیمی وجود ندارد.قره خانی همچنین از 
برطرف شدن کمبود بنزین سوپر در برخی از جایگاه های عرضه بنزین در آینده ای نزدیک خبر داد 
و گفت: در حدود ۳ تا ۴ میلیون لیتر مصرف بنزین سوپر ما بوده است و به زودی تولید بنزین سوپر 

شروع می شود.
 

وجود 3میلیون اتباع خارجی در كشور 
مدیرکل امور اتباع و مهاجرین خارجی وزارت کشور با اشاره به اینکه حدود سه میلیون اتباع خارجی 
مجاز و غیر مجاز داریم، گفت: اطلاعات حدود دومیلیون و ۳۰۰ هزار نفر از این اتباع دریافت و ثبت شده 
است. احمد محمدی فر با بیان اینکه براساس برآوردهای سازمان های فعال در حوزه مهاجرین حدود سه 
میلیون اتباع مجاز و غیرمجاز در کشور حضور دارند، گفت: از این تعداد حدود ۱.۵ میلیون نفر در قالب 
پناهنده و مهاجرین قانونی بوده و حدود ۸۳۰ هزار نفر هم از اتباعی هستند که در گذشته مجوزهای 
قانونی اقامت داشته اما بنا بر دلایل مختلفی این مجوز تمدید نشده است که آنها را شناسایی و سرشماری 
کردیم. به عبارت دیگر می توان گفت حدود دو میلیون و ۳۰۰ هزار نفر اتباع خارجی در قالب اتباع مجاز 

شناسایی و سرشماری شده اند.

بازگشت ۱۱00 نخبه به كشور 
 عضو کمیسیون فرهنگی مجلس معتقد است باید با ارائه مشوق ها، امکانات و ایجاد فضای مناسب 
زمینه حضور پایدار ۱۱۰۰ نخبه بازگشتی به کشور فراهم شود.طیبه سیاوشی شاه عنایتی با ابراز 
خرسندی از بازگشت ۱۱۰۰ نخبه به کشور طی ۲ سال و نیم گذشته، گفت: این نخبگان ایرانی از برترین 
دانشگاه ها و کشورهای دنیا جذب شده و به کشور بازگشته اند بنابراین باید فرصت ها و امکانات لازم در 
اختیار آنها قرار گیرد تا حضور و اقامت شان در کشور پایدار باشد.نماینده مردم تهران، ری، شمیرانات، 
اسلامشهر و پردیس در مجلس شورای اسلامی با تاکید بر اینکه بسترهای لازم برای حضور دائم نخبگان 
در کشور باید فراهم شود، افزود: می توان از طریق بخش خصوصی و نه دولت و ارائه مشوق هایی زمینه 

بازگشت نخبگان را بیش از پیش فراهم کرد.

كاظم جلالی :نمی شود گفت زد و بند در مجلس وجود ندارد 
کاظم جلالی، رئیس مرکز پژوهش های مجلس گفت: سالها در مجلس هستم و به زدو بند و معامله 
به آن معنایی که گفته می شود برخورد نکردم. نمی گویم وجود ندارد اما اینکه نماینده ای چیزی برای 
خودش بخواهد نبوده است. به هر حال نمایندگان شهرستان ها با سختی های بیشتری روبه رو هستند 
و بیشتر آنها برای حوزه انتخابیه ممکن است مطالباتی داشته باشند. درست است من این دوره به عنوان 
نماینده تهران در مجلس حاضر شدم اما سالها نماینده شهرستان بودم و با سختی های آن آشنا هستم.

پاسخ حداد عادل به ادعای رضا پهلوی 
غلامعلی حدادعادل در واکنش به سخنان رضا پهلوی در حساب توئیتر خودش نوشت:رضا پهلوی 
و سلطنت طلبان بعد از توافق اخیر خزر می خواهند مردم را تحریک کنند. بهتر است ایشان درباره  

بخش هایی از ایران، مانند بحرین که در زمان پدر و پدربزرگش از ایران جدا شد، توضیح دهند.

درخواست حسام الدین آشنا از قالیباف 
حسام الدین آشنا در واکنش به خبر نامه قالیباف از وی خواست این نامه را برای عموم منتشر کند.

صبح امروز محسن پیرهادی در گفتگویی این نامه را تایید کرده بود.وی در این باره گفته بود: قالیباف 
نامه ای را به سران سه قوه به عنوان اعضای شورای عالی هماهنگی اقتصادی ارسال کرده است.نامه آشنا 
به شرح زیر است:جناب آقای دکتر محمدباقر قالیباف. سلام علیکم لطفا در صورت صلاحدید، نامه خود 
را که در باره راه حل های مشکلات اقتصادی به مسئولان سه قوه مرقوم فرموده اید برای آگاهی عمومی، 

ثبت در تاریخ و اتمام حجت، منتشر فرمائید.

8وزیر در معرض استیضاح هستند 
نماینده مردم همدان در مجلس شورای اسلامی گفت: ۸ وزیر در معرض استیضاح هستند و در 
مورد آنها در مجلس تلاطم وجود دارد.حمیدرضا حاجی بابایی شامگاه چهارشنبه در نشست خبری 
با خبرنگاران از استیضاح ۸ وزیر طی هفته آینده خبر داد و گفت: سوء مدیریت از دلایل وضعیت 
فعلی اقتصادی است و تحریم هایی که آمریکا به طور بی سابقه در دستور کار قرار داده و جنگ روانی و 
فشارهایی که از بیرون القا می شود نیز در آن موثر است.وی با بیان اینکه باید برای رفع مشکلات تلاش 
کرد، افزود: در چنین موقعیتی که مردم در فشار هستند باید رئیس جمهور هر هفته گزارش وضعیت 
دهد و برنامه های خود را بیان کند وحتی هیئت رئیسه نیز باید به مردم و نمایندگان مجلس گزارش 

دهد.

تجمع بزرگ طلاب با موضوع عدالت اقتصادی در قم 
تجمع بزرگ علما، اساتید و طلاب حوزه علمیه قم با موضوع مطالبه عدالت اقتصادی، روز پنجشنبه 
با شعار »روحانیت هم درد و همراه مردم« در مدرسه فیضیه قم، برگزار شد. عضو شورای عالی انقلاب 
فرهنگی در این تجمع که قشرهای مختلف مردم و روحانیت حضور داشتند، گفت: انقلاب اسلامی از قم 
آغاز شد و مردم و حوزه های علمیه این شهر در شرایط مختلف همراه قشرهای مختلف جامعه بوده اند 
و امروز هم به این همراهی ادامه می دهند.حسن رحیم پور ازغدی بیان کرد: طلاب و حوزه های علمیه 
به عنوان پاسداران انقلاب اسلامی، مشکلات اقتصادی مردم را درک می کنند و در این شرایط پیش 

آمده خود جزو قشرهای آسیب پذیر جامعه هستند.

مدیرعامل شرکت شهرك های صنعتی استان قم  خبرداد

آغاز طرح بخشودگی معوقات 
واحدهای تولیدی شهرک های صنعتی قم 

مدیرعامل شرکت شهرك های صنعتی استان قم گفت : مرحله نخست طرح بخشودگی معوقات 
واحدهای تولیدی مستقر در شهرک ها و نواحی صنعتی قم در سال حمایت از کالای ایرانی همزمان با 

روز ملی حمایت از صنایع کوچك با مدت محدود آغاز شد.
امیر طیبی نژاد با اعلام این خبر اظهارداشت: این طرح در مدت محدود یعنی از ۲۱ مرداد تا پایان هفته 
دولت ویژه واحدهای صنعتی، کارگاهی، واحدهای تولیدی، خدماتی وتوزیعی مستقر در شهرك ها و نواحی 
صنعتی استان از ابتدا تا کنون اجرایی می شود.وی در ادامه با بیان اینکه در سال »حمایت از کالای ایرانی«، 
سازمان صنایع کوچک خود پیش گام در رفع مشکلات و ارائه طرح ها و برنامه های حمایتی است گفت: 
انتظار است به همین میزان که سازمان صنایع کوچک با تدبیر و اقدام های حمایتی خود به کمک تولید و 
صنعت آمده سایر دستگاه های خدمت رسان نیز وارد میدان عمل شوند.وی با اشاره به اجرای مرحله جدید 
طرح بخشودگی معوقات واحدهای تولیدی مستقر در شهر ک های صنعتی در سال 97 افزود: در مراحل 
قبلی که طی سالهای گذشته اجرایی شده بود، شاهد استقبال خوبی از طرف واحدهای صنعتی بودیم؛ البته 
با اتمام زما این طرح در خواست های فراوانی برای تمدید آن اعلام شد و پس از بررسی ها و اقدام های قانونی 

مرحله جدید این طرح با زمان محدود در استان آغاز شد.

با تقدیر از 22 هنرمند؛

هجدهمین جشنواره فیلم و عکس قم پایان یافت
 مراسم اختتامیه هجدهمین جشنواره فیلم و عکس استان قم با تقدیر از ۱7 هنرمند فیلم و ۵ 

هنرمند عکاس برگزار شد.
مراسم پایانی این مراسم شامگاه چهارشنبه با حضور استاندار قم، حجت الاسلام مجتبی ذوالنوری 
و احمد امیرآبادی فراهانی نمایندگان مردم قم در مجلس شورای اسلامی و جمع دیگری از مسئولان 
استان در تالار مرکزی قم برگزار شد.مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم در این مراسم با اشاره 
به اینکه هنرمندان قم در همه عرصه های هنری مستعد و پیشتاز هستند، اظهار کرد: فقط در قم ۸۰ 
هنرمند ممتاز و شاخص خوشنویسی وجود دارد.سید موسی حسینی کاشانی با بیان اینکه نتوانسته ایم 
انتظارات هنرمندان قمی را برآورده کنیم، گفت: متأسفانه امکانات استان پاسخگوی همه استعدادها و 
توانمندی های هنرمندان قم نیست.وی با انتقاد از کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان استان قم 
ادامه داد: متأسفانه چندی قبل طبق قرارداد تجهیزات سینمایی را در اختیار این مرکز قرار دادیم که آنها 

نتوانستند از این امکانات بهره برداری کنند.

مدیرکل تعزیرات حکومتی استان با 
اشاره به کشف ۱۰ انبار در شهر قم که 
کالا در آن احتکارشده بود، گفت: ۸۰۰ 
تن کاغذ، لواز خانگی، چای، برنج، لواز 
تحدید و لوازم یدکی موتورسیکلت از 
جمله انبارهای کشف شده بود که تعداد 
بازدید و نظارت در  برای  انبار  دیگری 

دستور کار است.
کارگروه  جلسه  در  ریاضی  مهدی 
تنظیم بازار استان قم که ظهر چهارشنبه 
با حضور رئیس مجلس شورای اسلامی 
قم  استانداری  )ع(  جواد  امام  تالار  در 
برگزار شد، با اشاره به مشکلاتی که در 
نظام توزیع در کشور وجود دارد، اظهار 
کرد: مشکل این است که کالایی که با 

ارز ارزان قیمت وارد کشور می شود به 
افزود:  نمی رسد.وی  بعدی  حلقه های 
تولیدکنندگان از وارد کننده شکایت 
دارند که کالا را احتکار می کنند. وارد 
کننده که کالا را در اختیار بگذارد در 
انبارهای عمده فروشان احتکار می شود. 
عمده فروشان هم به امید گرانتر شدن 
کالا را قطره چکانی وارد بازار می کنند.

مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم 
اظهار کرد: تعامل خوبی بین دستگاه ها 
و  نیرو  با  و  ایجاد شده  بازرسی  برای 
امکانات به ما کمک کرده اند و جایی که 
لازم است گشت مشترک داریم. آنطور 
گشت های  این  در  می گوید  وی  که 
مشترک از ۳۰ بازدید، ۱۰ مورد احتکار 

کشف شده است که دو نمونه بزرگ 
آن مربوط به کاغذ و شمش آلومینیم 
تولیدکنندگان  افزود:  است.ریاضی 
خود  انبارهای  موجودی  ماه  هر  باید 
اعلام  معدن  و  صنعت  سازمان  به  را 
کنند و اعلام نشدن همین موجودی 
نشان دهنده وجود احتکار است.وی با 
اشاره به کشف ۱۰ انبار که کالا در آن 
احتکار شده گفت: ۸۰۰ تن کاغذ، لواز 
خانگی، چای، برنج، لواز تحدید و لوازم 
یدکی موتورسیکلت از جمله انبارهای 
کشف شده بود که تعداد دیگری انبار 
کار  دستور  در  نظارت  و  بازدید  برای 
است.مدیرکل تعزیرات حکومتی استان 
مجازات  اولین  اینکه  به  اشاره  با  قم 

در  جنس  توزیع  به  الزام  محتکران 
بازار است، اضافه کرد: این کار نیاز به 
نظارت دارد چرا که اگر نظارت نشود 
در حلقه های بعدی احتکار می شود.وی 
با اشاره به اینکه در قم در کمتر از یک 
ماه رأی دادگاه صادر می شود و قابلیت 
تجدیدنظر خواهی دارد، گفت: وکلا و 
متهمان مایل به اطاله دادرسی در این 
موارد هستند و در این موضوعات باید 
اختیارات ویژه به قوه قضاییه داده شود 

تا پرونده ها سریع تر پیش برود.
ریاضی افزود: ما باید بتوانیم واحدی 
که احتکار کرده را تعطیل کنیم و از آن 
وثیقه بگیریم تا برخورد ما اثر بازدارنده 

داشته باشد.

مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم خبرداد

کشف 10 انبار بزرگ احتکار کالا درقم

مدیرکل آموزش و پرورش استان قم گفت: یک هزار و 9۰ 
ردیف استخدامی جهت فعالیت در آموزش و پرورش استان 

برای دانش آموختگان قمی، در نظر گرفته شده است. 
حمید رضا شیخ الاسلام ، بیان کرد: با تلاش های 
صورت گرفته در مجموعه مدیریت استان، ۶۱۰ ردیف 
استخدامی در دانشگاه فرهنگیان برای دانش آموختگان 

مقطع پیش دانشگاهی قم اختصاص یافت.
به گفته وی، همچنین ۴۸۰ ردیف استخدامی نیز 
برای داوطلبان ورود به آموزش و پرورش استان که دارای 
مدرک کارشناسی هستند درنظر گرفته شد که پس از 
گذراندن دوره یک ساله کارآموزی، مشغول به خدمت 
می شوند. وی در ادامه گفت: امروز آموزش و پرورش 
استان قم رتبه چهارم کشور در زمینه موفقیت در کنکور 
سراسری را به نام خود ثبت کرده است و حاصل تلاش 
دانش آموزان قمی در کنکور سال جاری کسب ۱۱ رتبه 
زیر ۱۰۰ و رتبه سوم کشور در رشته ریاضی و فیزیک 

بود، همچنین قم در کنکور زبان انگلیسی رتبه نخست 
کشور را به خود اختصاص داد. وی با اشاره به این که برای 
موفقیت در عرصه های آموزشی نیازمند نوسازی و توسعه 
مدارس هستیم، گفت: در همین رابطه ۱۴9 مدرسه در 
سطح استان مقاوم سازی شد و این روند تا رسیدن به 

شرایط استاندارد ادامه خواهد یافت.
شیخ الاسلام همچنین احداث زائر سرای حضرت 
معصومه)س( در مشهد مقدس و درمانگاه تخصصی برای 
فرهنگیان استان را از جمله فعالیت های این نهاد برای 
خدمت رسانی بیشتر به متولیان امر آموزش و پرورش 
در قم برشمرد و افزود: فرهنگیان و نیروهای شاغل در 
آموزش و پرورش همگی در زمینه کاری خود کارشناس 
و افراد پرتلاشی هستند و خدمت به آنها در نهایت منجربه 

پیشرفت و توسعه فرهنگی استان می شود.
وی در ادامه به فعالیت های انجام گرفته برای کسب 
رتبه های برتر و ارتقای معدل دانش آموزان قمی اشاره 

با تجهیز  از مدارس استان  بیان کرد: بسیاری  کرد و 
کتابخانه و تدوین برنامه های مطالعاتی در ساعت های 
مختلف روز، پذیرای دانش آموزان علاقه مند به مطالعه 
و تحقیق هستند، به همین دلیل آمار موفقیت دانش 
آموزان قمی در کسب رتبه های برتر کنکور سراسری، 
المپیادهای علمی و همچنین ارتقای میانگین معدل 
دروس در مقاطع مختلف تحصیلی با رشد قابل ملاحظه 
ای همراه بوده است.وی در گفت و گو با ایرنا در بخش 
دیگری از سخنان خود گفت: آموزش و پرورش قم در 
شرایط مختلف، به عنوان یک دستگاه متعهد و کارآمد 
همراه مسئولان استان بوده است و نباید موفقیت های 
بسیاری که این نهاد در عرصه های آموزشی و پرورشی به 

دست آورده است، نادیده گرفته شود.
در سال تحصیلی آینده حدود ۲۵۰ هزار دانش آموز 
قمی در بیش از ۶۳۵ ساختمان آموزشی استان مشغول 

به تحصیل می شوند.

مدیرکل آموزش و پرورش استان قم خبرداد 

اختصاص یک هزار ردیف استخدامی به آموزش و پرورش قم 

فرماندار قم گفت: شوراهای اسلامی 
هر  برای  باید  ها  دهیاری  و  روستاها 
روستای این استان متناسب با شرایط 
تا  و  کنند  تهیه  اجتماعی  برنامه  آن 
اوایل شهریورماه سال جاری در اختیار 

بخشداری ها قرار دهند. 
جلسه  در  پنجشنبه  روز  سیار  رضا 
اسلامی  شوراهای  توجیهی  و  آموزشی 
روستا و دهیاری های بخش مرکزی قم 
اظهار داشت: برنامه ها و طرح های ارائه 
شده در بخشداری ها مورد بررسی قرار 
می گیرد و برای اجرا به روستا ها ارسال 
مهمترین  از  یکی  افزود:  می شود. وی 
دغدغه رهبر معظم انقلاب اسلامی بحث 
آسیب های اجتماعی از جمله کاهش 
اعتیاد، طلاق و فقر است که باید همه 
در  خصوص  به  موضوع  این  به  نسبت 
روستاها اهتمام ورزند و در کنار طرح های 
عمرانی و آبادانی، مسائل کاهش آسیب 
های  آموزش  تقویت  و  اجتماعی  های 

مهارتی مورد تاکید قرار گیرد.
وی در ادامه با بیان این که امروز در 
روستاها فضای مجازی رسوخ کرده است 
از طریق فضای  منافقان کوردل  گفت: 
و  روانی  ابعاد جنگ  تمامی  در  مجازی 
اقتصادی در بین مردم ایجاد کرده اند و 
برای ضربه زدن به نظام جمهوری اسلامی 
اند.فرماندار قم  ایران برنامه ریزی کرده 
اضافه کرد: آنان نمی خواهند که جشن 
چهلمین سالگرد انقلاب اسلامی برگزار 
شود این در حالی است که باید هوشیار 
بود و با اتحاد مردم و مسئولان و تبعیت 
از ولی فقیه توطئه دشمنان را از بین برد.

حوزه  در  امروز  کرد:  تاکید  وی 
اقتصادی و واردات به کشورمان مشکلاتی 
ایجاد کرده اند که مردم باید این سختی ها 
را تحمل کنند و با راهکارهایی بتوانیم این 

مرحله را پشت سر بگذاریم.سیار با تاکید 
بر این که باید امید به آینده را در بین 
مردم به ویژه روستاییان ایجاد کنیم گفت: 
هر سال خدمات عمرانی و اجتماعی خوبی 
به مردم ارائه می شود که باید قدردان این 
نعمت ها بود و با آگاه سازی مردم در حوزه 
های مختلف آنان را شاد و به زندگی، 
امیدوار کرد.وی گفت: امروز امنیتی که 
در کشورمان وجود دارد در هیچ جای 
دنیا وجود ندارد و مردم با آرامش و خیال 
راحت زندگی می کنند.وی با اشاره به این 
که مسئولان باید مسائل را برای مردم 
شفاف سازی کنند گفت: مردم را باید 
نسبت به موضوع های مختلف اقتصادی 
آگاه کرد تا عده ای نتوانند اقتدار نظام و 
دار  اقتصادی خدشه  را در حوزه  دولت 
کنند.فرماندار قم اضافه کرد: عده ای سوء 
استفاده گر در شرایط موجود بازار بخشی 
اند  احتکار کرده  انبارها  در  را  از کالاها 
که توسط دولت شناسایی و به وضعیت 
آنان رسیدگی شده است.وی همچنین 
بر ایجاد زمینه اشتغال در روستاها تاکید 
کرد و افزود: دولت تسهیلات رونق تولید 
و اشتغال را برای روستاییان در نظر گرفته 

است که باید طرح های اشتغال پایدار 
های  کارگاه  ایجاد  با  تا  شناسایی شود 
تولیدی شاهد رونق اشتغال و تولید باشیم.

وی گفت: شوراهای اسلامی روستاها و 
دهیاری ها در این حوزه باید پیش قدم 
شوند و با ارائه طرح ها به جذب تسهیلات 

در روستاها کمک کنند.
های  توانمندی  بازارچه   2  *

روستایی در قم برپا می شود 
بخشدار مرکزی قم  نیز در این جلسه 
گفت: ۲ بازارچه توانمندی های روستایی 
این  قنوات  و  قمرود  های  دهستان  از 
قم  راهی  بین  بخش، در مجتمع های 
برپا می شود. سید داود حاج حسینی 
اظهار داشت: محصول ها و صنایع دستی 
دهستان های قمرود و قنوات به مدت 
می  عرضه  ها  بازارچه  این  در  ماه  یک 
شود و این فرصتی برای معرفی توانایی 
های روستاییان است.وی افزود: برگزاری 
بازارچه ها و نمایشگاه ها با معرفی کالاها 
و صنایع دستی حلقه مفقوده اقتصاد است 
که در سایر روستاهای بخش مرکزی قم 
آن را پیگیری خواهیم کرد.وی ادامه داد: با 
همکاری نهادهای مختلف از جمله کمیته 

امداد امام خمینی درصدد ایجاد اشتغال 
برای روستاییان هستیم ضمن این که از 
طرح های اقتصادی و اشتغال پایدار با ارائه 
تسهیلات با سود کم حمایت خواهیم کرد.

بخشدار مرکزی با تاکید بر این که هیچ 
نخواهد  برق  بدون  بخش  این  روستای 
ماند گفت: نیازهای روستاییان در حوزه 
های مختلف عمرانی مورد بررسی قرار 
گرفته است و تعدادی از روستاها مشکل 
برق داشته اند که با همکاری های اداره 
برق قم بخشی اجرا شد و بقیه در دست 
در  مشکلات  گفت:  است.وی  بررسی 
روستاها توسط دهیاری ها و شوراهای 
اسلامی روستاها در دست پیگیری است 
تا بتوانیم آنان را رفع کنیم.وی به خدمات 
رسانی درمانی در روستاها تاکید کرد و 
گفت: سه مرکز بهداشتی در دهستان 
لنگرود  روستای  و  قمرود  قنوات،  های 
دارای نقص بسیاری بود که طی بازدید 
های صورت گرفته در حال رفع مشکل 
آن هستیم.حاج حسینی گفت: بهداشت 
روستاییان از مهمترین مسائلی است که 
به آنان پرداخته ایم و در این راستا دوره 

های آموزشی و مهارتی برگزار کرده ایم.
وی خاطرنشان کرد: امسال دهیاران 
در پنج روستای بخش مرکزی با همکاری 
دستگاه های مختلف از جمله بهزیستی 
قم، مرکز بهداشت و درمان قم، نیروی 
انتظامی و شورای مبارزه با مواد مخدر 
دوره های آموزشی مختلف را برگزار کرده 
اند. بخشدارمرکزی قم همچنین از فعالیت 
کمیسیون سرقت و ایمنی شهرستان قم 
خبر داد و گفت: با فعالیت این کمیسیون 
طی یک ماه اخیر در برخی از روستاهای 
گونه سرقتی  قمرود هیچ  از جمله  قم 
صورت نگرفته است و شاهد ایجاد امنیت 

و آرامش در روستاها هستیم.

فرماندار قم:

برای روستاهای قم برنامه اجتماعی تدوین شود

معاون شهردار قم  مطرح کرد

تسریع در اجرای پروژه های عمرانی 
محرک ساخت و ساز 

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم گفت: تسریع در اجرای پروژه های 
عمرانی محرک ساخت و ساز در شهر است.

علیرضا قاری قرآن با تاکید بر اینکه اداره شهر امروزه بیشتر بر مبنای 
درآمد و هزینه است و شاهد هستیم که روزبه روز از منابع درآمدی دولتی 
شهرها کاسته و به منابع درآمدی داخل شهر اضافه می شود، خاطرنشان 
کرد: شهرداری یک سیستم کاملًا درآمد هزینه ای است که خوب و بد 
بودن آن بستگی به نحوه عملکرد مدیریت در شهر دارد.معاون فنی 
و عمرانی شهرداری قم با اشاره به اینکه درآمد شهرداری ها بر اساس 
سیاست هایی که گذاشته شده، به چند محور وابسته است، گفت: یکی 
از مهم ترین آن ها، ساخت وساز در شهرها است؛ یعنی در شهر باید حتماً 
ساخت و سازی وجود داشته باشد تا بخش عمده ای از درآمد مدیریت 
شهری تأمین شود.قاری قرآن ادامه داد: یکی از الزامات تحقق این مهم، 
وجود تحرک در فضای شهر است؛ یعنی اگر یک شهری داشته باشیم 
که پویا و روبه جلو باشد که این پویایی و تحرک عمدتاً در قالب پروژه های 
عمرانی تعریف می شود، می توان انتظار داشت که شهر زنده باشد.وی 
گفت: به بیان ساده تر اینکه شهروندان وقتی ببینند که شهرداری در حال 
اجرای پروژه های عمرانی بزرگ و کوچک در سطح شهر است، محرکی 
می شود تا آنان نیز اقدام به ساخت وساز کنند و در قبال این فعالیت ها 
درآمد شهرداری تأمین و پاسخگوی هزینه ها باشد لذا هر چه این فضا 
مناسب تر و پرتحرک تر باشد، درآمد بالاتری کسب می شود و می توان 

کارهای بزرگ تری انجام داد.

مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم خبرداد

جابجایی بیش از 28 هزار مسافر 
از پایانه های مسافربری قم

مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم گفت: در ایام 
تابستان امسال بالغ بر ۲۸ هزار مسافر از پایانه ها و پارکسوارهای این 

سازمان جابه جا شدهاند.
علیرضا پوریافر با اشاره به وضعیت خدمات رسانی پایانه های مسافربری 
قم به مسافران، اظهار کرد: از ابتدای تابستان تا کنون با سرویس دهی ۱۶ 
هزار و ۸9۸ دستگاه اتوبوس، تاکسی برون شهری و مینی بوس بالغ بر 
۲۸ هزار مسافر از پایانه ها و پارکسوارهای سازمان پایانه های مسافربری 
مسافربری  پایانه های  سازمان  شدند.مدیرعامل  جا  به  جا  شهرداری 
شهرداری قم با بیان اینکه پایانه مرکزی سازمان همه روزه علاوه بر حضور 
زائرین و مسافرین از شهرهای مختلف کشور، میزبان تعداد انبوهی از 
زائرین عراقی است، گفت: این زائرین همه روزه از مرز مهران به پایانه 
مرکزی ورود دارند و این سازمان همه روزه وبه صورت شبانه روزی در 
اختیار زائرین و مسافرین شهر کریمه اهل بیت)س( است.پوریافر تصریح 
کرد: سالن کوثر پایانه مرکزی هم مجهز به سیستم گرمایشی و سرمایشی 
و امکانات رفاهی در خدمت زائرین و مسافرین است.وی با بیان اینکه نماز 
جماعت همه روزه در مسجد پایانه مرکزی  برگزار می شود، اضافه کرد: 
ایستگاه فرهنگی سازمان هم با حضور مبلغین حوزه علمیه استان هر روز 
پاسخ گوی مسائل شرعی و اعتقادی مسافرین است. مدیرعامل سازمان 
پایانه های مسافربری شهرداری قم افزود: پلیس پایانه همراه نیروی انتظام 
سازمان به صورت مرتب در محوطه پایانه جهت بالا بردن ضریب امنیت 
سازمان گشت زنی دارد و نیروهای خدماتی سازمان هم همه روزه کل 
محوطه پایانه ها و پارکسوارها، نمازخانه ها و سرویس های بهداشتی را 

نظافت می کنند.

شهردار منطقه سه قم مطرح کرد:

402 هکتار فضای سبز 
در منطقه سه وجود دارد

شهردار منطقه سه قم مساحت کل فضای سبز منطقه سه قم را ۴۰۲ 
هکتار عنوان کرد.

سیدشمس الدین نعمتی با بیان اینکه منطقه سه قم با مساحتی بالغ بر 
هزار و ۶7۶ هکتار بیش از ۱7۲ هزار نفر جمعیت دارد که ۱۶ درصد 
جمعیت کل استان قم را تشکیل داده است، اظهار کرد: در این منطقه 
۴۸ هزار و 7۵9 خانوار زندگی می کنند و از این تعداد بیش از ۶۵ هزار 
نفر در بافت فرسوده ساکن هستند.شهردار منطقه سه قم مساحت کل 
فضای سبز منطقه سه قم را ۴۰۲ هکتار عنوان کرد و افزود: در این میان 
سرانه فضای سبز به ازای هر نفر بیش از ۲۳ مترمربع بوده و سرانه فضای 
سبز شهری نیز به ازای هر نفر کمتر از ۳.۵ مترمربع است.نعمتی با بیان 
اینکه ۰.۴ هکتار از مساحت منطقه سه را معابر آن تشکیل داده است، 
خاطرنشان کرد: نسبت مساحت منطقه به کل شهر ۱9درصد و نسبت 
جمعیت منطقه به کل شهر ۱۶ درصد است.وی با تاکید بر اینکه یکی از 
مهم ترین ویژگی های منطقه سه شهر قم قرارگیری ورودی اتوبان تهران و 
میدان 7۲ تن به عنوان نقطه تبادل ترافیکی مرکز کشور بوده که همواره 
دارای ترافیک و تراکم خودرو است، افزود: خیابان امام خمینی)ره(، شهید 
کیوانفر، هفتم تیر، نواب صفوی و... از جمله مهم ترین معابر و خیابان های 

سطح منطقه سه است.

با حضور سرپرست اداره کل بازرسی شهرداری  صورت گرفت؛ 

پیگیری درخواست ها و رسیدگی به 
شکایات شهروندان از شهرداری منطقه 6

در اولین بازدید دوره ای اداره کل بازرسی شهرداری قم در مناطق 
هشتگانه، سرپرست و بازرسان این اداره کل با حضور در منطقه ۶ شهرداری 

قم، از نزدیک با مشکلات و درخواست های شهروندان روبرو شدند.
به گزارش شهرنیوز، تیم بازرسان اداره کل بازرسی شهرداری قم صبح 
روز چهارشنبه ۲۴ مرداد ماه با حضور در منطقه ۶ شهرداری، از نزدیک 
در جریان روند انجام امور بخش های مختلف نظیر شهرسازی، درآمد 
و املاک این منطقه قرار گرفتند.بهاءالدین دشتی ضمن تشریح اهداف 
انجام این بازدیدها گفت: در جهت نظارت و رسیدگی به درخواست ها 
و شکایات شهروندان و مراجعین مناطق هشتگانه شهرداری قم، با 
برنامه ریزی صورت گرفته هر هفته در یکی از مناطق شهرداری حضور 
خواهیم داشت و ضمن پیگیری درخواست های شهروندی به رسیدگی به 
شکایات مردمی خواهیم پرداخت.وی در این بازدید شناسایی نقاط قوت 
و ضعف عملکرد پرسنل شهرداری قم و همچنین اصلاح برخی رویه های 
موجود در انجام امور سازمانی بر اساس مُر قانون را از جمله برنامه های اداره 
کل بازرسی شهرداری قم دانست و گفت: تکریم ارباب رجوع و صیانت از 
حق و حقوق ایشان و جلوگیری از تضییع آن از مواردی است که بایستی 

بیش از پیش به آن پرداخته شود.

شهردار منطقه سه قم اعلام کرد:

سرانه 3.5 مترمربعی 
فضای سبز منطقه 3 قم

شهردار منطقه سه قم گفت: منطقه ۳ دارای بیشترین وسعت فضای 
سبز در بین مناطق هشت گانه کلان شهر قم است.

سیدشمس الدین نعمتی در تشریح برنامه های جاری این منطقه در 
سال ۱۳97 اظهار کرد: شهرداری منطقه سه قم در سال ۱۳97 تعداد 
7۵ پروژه عملیاتی را در قالب ۱۴ طرح عمرانی بااعتبار بالغ بر ۴۳۰ میلیارد 

ریال در دستور کار خود قرار داده است.
شهردار منطقه سه قم با بیان اینکه ۲۵ درصد بودجه مصوب منطقه 
به موضوع ایجاد فضای سبز، درختکاری، احداث بوستان، تجهیز بوستان ها 
به وسایل بازی، توسعه شبکه روشنایی بوستان ها و ادامه احداث کمربند 
سبز شهری اختصاص یافته است، خاطرنشان کرد: این منطقه با داشتن 
۶۲ بوستان شهری و محله ای به وسعت ۵9۴ هزار مترمربع، درمجموع 
با احتساب مساحت فضای سبز جنگلی حاشیه معابر و میادین دارای ۴ 

میلیون مترمربع فضای سبز است.

اخبــار


